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Odborný plynárenský časopis

RozhovoR

Predseda predstavenstva SPP 
Štefan Šabík vidí v CNG veľký 
potenciál, ktorý chce spoločnosť 
v najbližších rokoch rozvíjať.

KonfeRencia

Odborníci z domova aj zo zahra
ničia hľadali odpovede na otázku, 
či je integrovaný trh s plynom 
ilúziou alebo skutočnosťou.

SPP

Aj v minulom roku potvrdila 
spoločnosť svoju pozíciu kľúčového 
dodávateľa plynu a elektriny 
pre celé Slovensko.



Užívajte si 
teplo domova 
výhodnejšie

Pridajte si k plynu aj elektrinu 
na 2 roky a získate:

∞  elektrinu so zľavou až 10 %  
na prvý rok 

∞  asistenčné služby pre domáce 
havárie na nonstop linke,  
ktoré pol roka neplatíte

Navyše môžete získať 20 € 
za zmluvu svojho známeho.   

Kliknite na web alebo zavolajte

Zákaznícka linka SPP 
0850 111 363

VÁŠ SPOĽAHLIVÝ

DODÁVATEĽ

PLYNU A ELEKTRINY

„Na chate nás 
zahreje láska. 
Ale doma sa môžeme 
spoľahnúť na SPP.“
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editoriál
Plynárenstvo na Slovensku 
oslávi čoskoro 160 rokov.  
SPP, ktorý na túto tradíciu 
priamo nadväzuje je aj 
dnes veľmi silný a zároveň 
moderný podnik. Tak by 
sa dali v stručnosti zhrnúť 
moje poznatky, ktoré som 
získal za takmer rok môjho 
pôsobenia v tejto spoločnosti. 
Keď sa ale zhováram s kole
gami, v nejednom dialógu 
zaznie, ako veľmi sa za ostatné 
roky zmenil sektor energetiky 
nielen na Slovensku, ale aj 

v Európe. Dnešnú diskusiu v sektore formuje nielen 
liberalizácia, ale rovnako tak  postavenie plynu 
v energetickom mixe v budúcnosti, ekológia, doplnkové 
služby či telemetria. Bez preháňania môžeme povedať, že 
plynárenstvo už dávno nie je len predaj a nákup plynu. 
Úprimne ma teší, že SPP nie je napriek svojej dlhej 
histórii konzervatívnou a ťažkopádnou spoločnosťou, 
a že sa týmto trendom dokáže flexibilne prispôsobovať. 
Našim zákazníkom poskytujeme celú paletu produktov 
a služieb spolu s vysokokvalifikovaným zákazníckym 
servisom. Vďaka tomu môžem dnes povedať, že aj 
počas náročného roka 2014 sme obstáli a obhájili 
sme jednoznačnú pozíciu lídra na slovenskom trhu 
s energiami. Spomedzi všetkých energetických 
spoločností má SPP najviac zákazníkov – 1,3 milióna 
odberných miest.
Napriek neustálym zmenám,  ktorými sektor energetiky 
v poslednom období prechádza, priority zostávajú  
rovnaké – bezpečnosť a spoľahlivosť dodávok plynu. 
Práve bezpečnosť bola prioritou aj nového vedenia SPP 
hneď po príchode v polovici roka 2014. Zodpovednosť 
sme pociťovali nielen za našich zákazníkov, ale za celé 
Slovensko. Za to, že aj tento záväzok sa nám podarilo 
naplniť, vďačím vysoko profesionálnemu prístupu, 
prijatým opatreniam a správnym rozhodnutiam, ktoré 
sme s kolegami včas prijali.
 Od svojho príchodu do spoločnosti si uvedomujem 
vysokú profesionalitu a pracovné nasadenie tímu SPP, 
s ktorým pracujem. Dennodenne robia maximum pre to, 
aby sa naši zákazníci mohli na značku SPP spoľahnúť. 
Zo skúseností vieme, že vzťahy so zákazníkmi treba 
budovať na základe ich potrieb. Aj preto sa chceme 
zamerať na rozvoj digitálnych predajných kanálov 
a posilniť prechod od klasického predaja k poradenstvu. 
Naša vízia však popri stabilnom plynárenskom portfóliu 
a dvojcifernom percentuálnom podiele v elektrine 
zahŕňa aj rozšírenie nášho pôsobenia na okolité trhy 
v strednej Európe. Určite teda nespíme na vavrínoch, 
práve naopak. Veď od lídra trhu majú zákazníci, 
prirodzene tie najvyššie očakávania.

Ing. Štefan Šabík
predseda predstavenstva a generálny riaditeľ 
Slovenský plynárenský priemysel, a.s.
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V CNG vidíme veľký 
potenciál, ktorý 
chceme rozvíjať

Obchod s CNG (z angl. compressed natural 
gas), stlačeným zemným plynom na pohon 
áut na Slovensku doteraz nezaznamenal 

výraznejší pokrok. Na trhu takéto vozidlá zákazní
kov príliš nezaujali, keďže plniacich staníc bolo u nás 
relatívne málo a prevádzkovatelia zasa nechceli budo
vať plniace stanice pre nedostatok vozidiel jazdiacich 
na stla čený zemný plyn. Vyrieši SPP tento problém? 
Aké hospodárske výsledky dosiahol SPP, a čo naj
väčšieho dodávateľa energií čaká v blízkej aj vzdialenej
šej budúcnosti? Odpovedá  predseda predstavenstva 
a generálny riaditeľ spoločnosti Štefan Šabík. 

Na Slovensku je v súčasnosti veľmi málo plniacich staníc 
CNG. Budete stavať ďalšie? 

S rozvojom predaja CNG máme veľké plány. Založili sme 
spoločnosť SPP CNG s.r.o., ktorá je našou stopercentnou 
dcérskou spoločnosťou. Cieľom vyčlenenia predaja CNG 
a prevádzky plniacich staníc CNG do samostatnej obchodnej 
spoločnosti bolo prevzatie kompetencií a komplexnej 
zodpovednosti za vykonávané procesy. Predstavenstvo SPP 
len nedávno schválilo stratégiu rozvoja CNG. Ambiciózny 
plán počíta s razantnou výstavbou plniacich staníc po celom 
Slovensku. Do roku 2020 by mala spoločnosť SPP CNG 
postaviť minimálne ďalších 20 nových plniacich staníc 
CNG. Samozrejme, predpokladom ďalšieho využívania CNG 
je aj jeho  konkurencieschopná cena v porovnaní s ďalšími 
palivami. Pri tomto trende počítame aj s výrazným nárastom 
predaja stlačeného zemného plynu. Ďalšie konkrétne kroky 
predstavíme verejnosti už čoskoro.

Kľúčovým biznisom však zrejme ešte dlho zostane dodáv
ka  plynu domácnostiam a firmám. Aké je dnes postavenie 
SPP na trhu? 

Z pohľadu objemu uzatvorených kontraktov sme vstúpili 
do roka 2015 ako kľúčový dodávateľ plynu na slovenskom 
trhu vo všetkých zákazníckych segmentoch. Náš celkový 
trhový podiel bol na začiatku roka 61 percent. Dodávame 
plyn aj elektrinu, máme celkovo 1,3 milióna zazmluvnených 
odberných miest, čo v porovnaní s minulým rokom predstavuje 
stabilizáciu zákazníckeho portfólia. Vysokú mieru dôvery 

Je absolventom Strojníckej fakulty STU 
v Bratislave, kde promoval v roku 1984. 
Po skončení štúdia pracoval v spoločnosti 
Slovenské elektrárne na viacerých 
pozíciách. Od roku 2007 do roku 2009 
bol vrchným riaditeľom divízie riadenia 
v Jadrovej a vyraďovacej spoločnosti, 
a.s. V rokoch 2010 až 2014 pôsobil 
ako generálny riaditeľ a predseda 
predstavenstva v spoločnosti Jadrová 
energetická spoločnosť Slovenska, a.s. 
Podieľal sa na jej založení, rozvoji a riadení, 
ako aj na príprave projektu nového 
jadrového zdroja v Jaslovských Bohuniciach. 
Od 20. júna 2014 je predsedom 
predstavenstva SPP a súčasne vykonáva aj 
funkciu generálneho riaditeľa spoločnosti.

Ing. Štefan Šabík

ROZHOVOR

v značku SPP dokazuje aj skutočnosť, že sa k nám 
vrátilo 17tisíc zákazníkov z radov domácností. 
V elektrine sme za rok 2014  získali viac ako 46tisíc 
zákazníkov, celkovo dnes máme zazmluvnených 
80tisíc odberateľov elektrickej energie. Okrem predaja 
elektriny domácnostiam sme dosiahli trojnásobný 
medziročný rast v zazmluvnenom objeme elektriny 
v segmente malých a stredných firiem, a to zo 71 GWh 
na 208 GWh. 

Do SPP ste nastúpili po zmene akcionára v lete 
minulého roka. V akom stave bol SPP  v tom čase?

SPP je vo veľmi dobrej kondícii. Našiel som tu 

Ambiciózny plán SPP počíta 
s razantnou výstavbou plniacich 

staníc po celom Slovensku.
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profesionálov, odborníkov na plynárenstvo aj obchod 
s veľkou motiváciou a „ťahom na bránku“. Som im 
vďačný aj za to, že mi pomohli akoby „presedlať“ z oblasti 
jadrovej energetiky do plynárenstva. 

Aké opatrenia ste museli urobiť po nástupe do funkcie? 

V prvom rade sme museli dokončiť zmeny súvisiace 
s reorganizáciou skupiny SPP. Jednou z dôležitých úloh 
bolo a je naďalej vytvárať podmienky na priaznivú cenu 
plynu pre našich zákazníkov, a preto sme sa museli pustiť 
do optimalizácie nákladov – tak na strane nákupu plynu, 
ako aj na strane prevádzkových nákladov. Aj preto sme 
optimalizovali štruktúru riadenia spoločnosti. V roku 
2015 ušetríme medziročne na prevádzkových nákladoch 
7 percent. 

Ako dopadlo hospodárenie SPP v roku 2014?

Výsledky hospodárenia ešte neboli odsúhlasené 
akcionárom (rozhovor prebiehal v polovici marca, pozn. 
red.), takže nemôžem hovoriť o konkrétnych číslach. 
Môžem však povedať, že skončíme s vyšším ziskom pred 
zdanením ako v predchádzajúcom roku. Pritom sme 
zaznamenali pokles tržieb, ktorý bol spôsobený najmä 
mimoriadne teplým počasím, a tým aj nižšou spotrebou 
plynu na celom trhu. Z môjho pohľadu je tiež dôležité, 
že sa nám podarilo udržať si pozíciu lídra na slovenskom 
trhu, pre ktorého je dôležitá bezpečnosť a spoľahlivosť 
dodávok plynu, a férový prístup k našim zákazníkom.

Už ste ukončili rokovania o dlhodobom kontrakte 
na nákup plynu so spoločnosťou Gazprom Export? 

So spoločnosťou Gazprom Export rokujeme priebežne. 
Kontrakt podpísaný v roku 2008 sa vyvíja na základe 
situácie na trhu. Samozrejme, usilujeme sa dohodnúť 
na takých podmienkach, ktoré sa približujú cene plynu 
na európskom plynárenskom trhu. Aktuálne (v polovici 
marca, pozn. red.) smerujeme k podpisu dodatku, ktorý 
upraví podmienky na nákup zemného plynu na rok 2015. 
Dohodnuté podmienky by mali zlepšiť našu pozíciu 
a budú odrážať potreby SPP. 

Neplánujete viac nakupovať mimo dlhodobého 
kontraktu?

Dlhodobý kontrakt je základom bezpečných 
a plynulých dodávok pre zákazníkov SPP. Keďže máme 
zodpovednosť za 1,3 milióna zákazníkov, potrebujeme 

zodpovedajúci objem plynu, a tak sa nemôžeme 
spoliehať na spot. Na druhej strane, SPP je dnes aktívnym 
obchodníkom na medzinárodných plynárenských uzloch, 
predávame a nakupujeme plyn tak, aby sme pri tom boli 
ziskoví. 

Jednou z najskloňovanejších tém tohtoročnej zimy 
bolo riziko prerušenia dodávok plynu z Ruska. Ako 
sa situácia vyvíja v súčasnosti?

Na riziko prerušenia, respektíve výrazného obmedzenia 
dodávok plynu sme sa pripravovali od nášho nástupu 
do SPP v lete 2014. Prakticky počas celej vykurovacej 
sezóny 2014/2015 sme dennodenne čelili obmedzeniam 
dodávky objednaného plynu vo výške 20 až 50 percent. 
Keďže sme najvýznamnejším dodávateľom plynu 
na Slovensku, bezpečnosť dodávok je pre nás, a napokon 
aj pre nášho akcionára, nekompromisne najvyššou 
prioritou. SPP zabezpečil pre svojich zákazníkov pred 
zimnou sezónou podstatne vyššie zásoby plynu ako nám 
ukladá legislatíva. Na začiatku novembra naše zásoby 
predstavovali 1,6 miliardy kubických metrov a vďaka nim 
sme komplikovanú situáciu počas celej zimy zvládli tak, 
že to naši zákazníci vôbec nepocítili. Síce nás skladovanie 
niečo stojí, bezpečnosť je však prvoradá. Dôležité 
boli aj naše ďalšie obchodné rozhodnutia týkajúce sa 
bezpečnosti dodávok plynu.

Museli ste nakupovať aj z iných zdrojov ako od vášho 
ruského dodávateľa?

Na jeseň sme za trhové ceny nakúpili plyn 
na medzinárodných trhoch na štvrtý kvartál 2014 aj 
prvý kvartál 2015. Navyše, podpísali sme diverzifikačný 
kontrakt, ktorý nám v prípade potreby zabezpečí 
2 milióny kubických metrov plynu denne zo západu.

Máme možnosti na prepravu plynu zo západu 
na Slovensko?

Ak by došlo k zastaveniu alebo výraznému obmedzeniu 
dodávok plynu cez územie Ukrajiny, Slovensko môže 
na prepravu plynu z iných zdrojov využiť prepravné siete 
spájajúce Slovenskú republiku s Rakúskom i Českom. 
Na prepravu plynu by bol následne využitý takzvaný 
reverzný tok. SPP má tiež prostredníctvom prepravného 
prepojenia v Česku prístup na medzinárodný trh 
s plynom na západe. 

Je podľa vás reálne, že budeme na Slovensku raz 
odoberať aj skvapalnený zemný plyn?

Táto možnosť je podmienená rozvojom zodpovedajúcej 
prepravnej infraštruktúry v Európe, až potom bude možné 
reálne vyhodnotiť, či je toto riešenie pre SPP ekonomicky 
výhodné a realizovateľné.

Dlhodobý kontrakt je základom 
bezpečných a plynulých dodávok 
pre zákazníkov SPP.

SLOVGAS❙apríl 2015STRATÉGIE A KONCEPCIE

5



Ktoré trendy pokladáte za určujúce v oblasti 
energetiky z globálneho hľadiska?

Európsky energetický trh, rovnako ako ten slovenský, 
pocítil v uplynulom roku prepad spotreby plynu. Jedným 
z dôvodov bola teplá zima, ale tiež skutočnosť, že výroba 
elektriny z plynu je počas posledných rokov stratová. 
Cena elektrickej energie na medzinárodných trhoch 
je totiž relatívne nízka. Zemný plyn má do istej miery 
sťaženú pozíciu, pretože z hľadiska ceny v každom sektore 
bojuje o podiel s inými energetickými konkurentmi. 
Takým je napríklad uhlie, ktoré sa presadzuje paradoxne 
aj v Európe. Deje sa to aj napriek tomu, že Európa sa 
stala lídrom v oblasti klimatickej politiky a prechodu 
na nízkouhlíkovú ekonomiku. Naopak, bridlicový plyn, 
ktorého má najmä USA veľké zásoby, sa do Európy 
zatiaľ dostáva vo veľmi malých objemoch. Skúsenosti 
posledných rokov ukazujú, že prvú ťažbu bridlicového 
plynu v Európe, ak vôbec, možno očakávať najskôr koncom 
dekády. Zatiaľ preto nebude prispievať k diverzifikácii 
zdrojov plynu v Európe. Pokiaľ ide o spomínaný prechod 
na nízkouhlíkovú ekonomiku, sme presvedčení, že zemný 
plyn bude zohrávať v tomto procese dôležitú úlohu.

Cena zemného plynu na medzinárodných trhoch 
poklesla zhruba o pätinu. Súvisí to s poklesom ceny 
ropy, ktorý sme zaznamenali?

Ceny zemného plynu dnes ovplyvňujú ceny 
ropy podstatne menej. Nedávny pokles cien plynu 
na svetových trhoch zapríčinila predovšetkým situácia 
na Ukrajine a hrozba zastavenia dodávok plynu cez jej 
územie, na ktorú sa zvyšok Európy dlhodobo pripravoval. 
K naplneniu najhorších scenárov však nedošlo, zima bola 
teplá, a tak vznikol prebytok zásob plynu na európskom 
trhu, čo prirodzene spôsobilo pokles ceny na trhu. 

A čo slovenský trh so zemným plynom?

V roku 2014 klesla celková spotreba zemného plynu 
na Slovensku približne o 14 percent. V EÚ to bolo 
podobné a spotreba sa znížila približne o 10 percent. 
O hlavných príčinách som už hovoril – bola to najmä teplá 
zima. Okrem počasia však ovplyvňovala situáciu na trhu 
aj konkurencia medzi dodávateľmi. Trh s energiami 
na Slovensku je dnes úplne liberalizovaný. Vo všetkých 
segmentoch predaja zemného plynu v roku 2014 vládla 
na slovenskom trhu silná konkurencia. Na konci roku 
2014 reálne dodávalo plyn na trhu až 25 hráčov. 

Pripravujete aj nové služby okrem dodávok energií, 
napríklad v oblasti telekomunikačných služieb?

Chceme si udržať pozíciu lídra na trhu dodávky 
plynu, byť pre našich zákazníkov garantom bezpečných 
a stabilných dodávok plynu. Zároveň však budeme 

pokračovať v posilňovaní našej pozície na trhu dodávky 
elektriny a tiež v poskytovaní doplnkových služieb, ako sú 
napríklad asistenčné služby pre domácnosti. Sledujeme 
aj iné možnosti pre ďalší rozvoj, ale musia byť pre SPP 
ekonomicky zmysluplné.

Ako hodnotíte pôsobenie dcérskej spoločnosti SPP 
CZ? 

Ešte koncom roka 2008 SPP úspešne vstúpil na český 
plynárenský trh prostredníctvom dcérskej spoločnosti 
SPP CZ. Odvtedy sa stal dôležitým hráčom na českom 
energetickom trhu a s dodaným objemom plynu za rok 
2014  približne 5,4 TWh (500 mil. m3) sa zaradil medzi 
5 najväčších dodávateľov plynu. SPP CZ dodáva plyn 
zákazníkom zo všetkých segmentov, vrátane obchodníkov, 
veľkých priemyselných a teplárenských spoločností, ako 
aj malých podnikov a domácností. 

Rozšíri SPP svoje aktivity aj do ďalších krajín? 

Už teraz je SPP jedným z najaktívnejším obchodníkov 
na plynárenskom uzle v rakúskom Baumgartene a je 
aktívny aj na ďalších európskych huboch. Neustále 
sa zaoberáme posudzovaním obchodných príležitostí 
na okolitých trhoch, zatiaľ však nechcem hovoriť o našich 
ďalších plánoch.

Čo bude prioritou pre SPP v roku 2015? 

Od SPP ako lídra trhu, majú zákazníci adekvátne 
očakávania. Je štátnou obchodnou spoločnosťou, ktorá 
je pod drobnohľadom verejnosti a nesie najvyššiu mieru 
zodpovednosti za bezpečné  a spoľahlivé dodávky plynu 
pre Slovensko. Uvedomujeme si toto naše postavenie. 
Z dlhodobého hľadiska sú dôležité kladné hospodárske 
výsledky v oblasti dodávok plynu aj elektriny. Za prioritu 
v tomto roku pokladáme optimalizáciu portfólia 
nákupných a skladovacích zmlúv. Našou dôležitou 
úlohou je tiež vytvoriť podmienky na priaznivú cenu 
energií, čo kladie nároky predovšetkým na naše náklady, 
a teda zefektívnenie našej činnosti. 

Pozícia lídra, pre ktorého musí byť zákazník 
v centre pozornosti, bez ohľadu na to, či ide o veľkého 
priemyselného zákazníka alebo domácnosť, je však 
aj o spoločenskej zodpovednosti. Radi by sme preto 
pokračovali aj v našich aktivitách v tejto oblasti, najmä 
prostredníctvom Nadácie SPP a EkoFondu.

Pozícia lídra, pre ktorého 
musí byť zákazník v centre 

pozornosti, je však aj 
o spoločenskej zodpovednosti. 
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obr. 1 Zložky ceny plynu

Verí nám 
1,3 milióna 
zákazníkov 

v plyne 
aj elektrine

SPP aj v minulom roku potvrdil svoju pozíciu 
kľúčového dodávateľa plynu a elektriny 
pre celé Slovensko. O obchodných výsled

koch, ale aj inováciách, ktoré spoločnosti pomohli 
zastabilizovať svoje zákaznícke portfólio, sme sa 
rozprávali s  Jiřinou Repaskou, riaditeľkou sekcie 
marketingu a retailu SPP.

Slovenský energetický trh je dnes plne liberalizovaný 
a medzi dodávateľmi vládne silná konkurencia. Ako táto 
situácia vplýva na vaše obchodné výsledky?

V súčasnosti na trhu pôsobí 25 hráčov, z toho 12 aj 
v segmente domácností. Z hľadiska súboja o zákazníka už 
teda nestačí mať iba výhodné ceny, ale zákazníci očakávajú 
produkty a služby šité na mieru ich spotrebe či biznisu. Mnohí 
zákazníci sa v uplynulých rokoch „popálili“ na príliš dobre 
vyzerajúcej ponuke, ktorá takou v skutočnosti nebola. Preto 
dnes omnoho viac vnímajú aj spoľahlivosť dodávateľa. Všetky 
tieto faktory prispeli k tomu, že napriek silnej konkurencii sa 
nám v minulom roku po prvý raz podarilo vykompenzovať 
pokles počtu odberných miest v plyne novými odbernými 
miestami v elektrine. To, že zákazníckym potrebám rozumieme 
dokazuje aj skutočnosť, že sa k nám vrátilo až 55 000 odberných 
miest. Pravidelný prieskum spokojnosti tiež potvrdil, že naši 
zákazníci sú s našimi službami veľmi spokojní.

Ako konkrétne sa konkurenčné prostredie prejavilo 
na vašej ponuke produktov a služieb pre zákazníkov?

Medzi domácnosťami zaznamenal veľký úspech produkt 
„Dve Energie“, ktorý umožňuje získavať plyn aj elektrinu 
od jedného dodávateľa. Prostredníctvom predaja výhodnej 
elektrickej energie spolu s odberom plynu sa podarilo 
dosiahnuť posilnenie lojality našich zákazníkov v tomto 
segmente. Elektrinu dodávame už niekoľko rokov, čo zákazníci 
dnes berú ako samozrejmosť a prirodzene vítajú možnosť mať 
obe energie pod jednou strechou. 

Úspech sme minulý rok zaznamenali aj v samostatnom 
predaji elektriny, len v roku 2014 sme získali viac ako 46 000 

Vyštudovala odbor riadenia na Fakulte 
pozemných stavieb STU v Bratislave, kde 
v roku 1993 získala diplom stavebného 
inžiniera. Časť svojich štúdií absolvovala 
na ENTPE (Národná škola štátnych 
verejných prác) vo francúzskom Lyone, 
so špecializáciou na oblasť riadenia 
podnikov verejných prác. Po štúdiách 
pôsobila v obchodnej sekcii filiálky Gaz 
de France na Slovensku - POZAGAS 
a v Obchodnej agentúre pre plyn 
Ouest Francilien v Nanterre. V rokoch 
2002 - 2003 sa ako členka pracovných 
skupín za Gaz de France podieľala 
na procese reštrukturalizácie Slovenského 
plynárenského priemyslu. Neskôr 
pracovala ako špecialistka pre politiku 
predaja a riadenia biznis zákazníkov. 
V apríli 2005 sa stala riaditeľkou predaja 
pre biznis zákazníkov SPP a v novembri 
2007 riaditeľkou sekcie marketingu. 
Od roku 2011 pôsobí vo funkcii riaditeľky 
sekcie marketingu a retailu SPP, kde je 
zodpovedná za riadenie obchodnej 
stratégie, produktového manažmentu 
a marketingovej komunikácie. 

Ing. Jiřina Repaská

jirina.repaska@spp.sk

ROZHOVOR

nových zákazníkov, a dnes máme zazmluvnených 
80 000 odberných miest. Dokonca sme zaznamenali 
trojnásobný nárast v objeme predaja elektriny 
pre segment malých a stredných firiem. Celkovo je SPP 
v súčasnosti šiestym najvýznamnejším dodávateľom 
elektriny, čo je za taký krátky čas výborný výsledok.

Čo je podľa vás popri cene samotného produktu 
v očiach zákazníka rozhodujúce? 

Dodávateľ energií sa dnes musí postarať o svojich 
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zákazníkov komplexne. Neponúkame preto už len 
samotný produkt energií, ale aj doplnkové služby súvisiace 
s bývaním a domácnosťou. Zákazníci majú k dispozícii 
napríklad Asistenčné služby od SPP. Ide o mimoriadne 
výhodné poistenie s nonstop havarijnou linkou pre drobné 
havárie v domácnosti, ako sú zabuchnuté dvere, vytekajúca 
voda či pokazené domáce spotrebiče, a to až do sumy 
150 eur. V minulom roku sme túto ponuku rozšírili 
o „Balík 123“, ktorý zákazníkom k asistenčným službám 
pribalil aj zdravotnú a IT asistenciu. Naši zákazníci vďaka 
tomu môžu porovnať svoju diagnózu s  názorom druhého 
odborníka, či získať pomoc pri inštalácii technických 
zariadení alebo strate dát. 

Čím sa inšpirujete pri vymýšľaní nových produktov 
a služieb?

V prvom rade počúvame našich zákazníkov. Pravidelne 
sa ich pýtame na ich preferencie, či už formou prieskumov 
alebo priamo newslettrami. Zákazníci sú dnes omnoho 
viac zvyknutí pomenovať svoje potreby, a keď im dodávateľ 
nevie vyhovieť, nájdu takého, ktorému sa to podarí. 
Sledujeme aj trendy vo svete. Žijeme v inej dobe, zákazníci 
chcú všetko vybaviť rýchlejšie a jednoduchšie a napríklad 
možnosť komunikovať so svojim dodávateľom cez online 
kanály je už dnes bežným javom, čomu prispôsobujeme 
aj svoje služby. Rozvíjame aj pohodlný a výhodný online 
predaj – zákazník si môže prostredníctvom nášho webu 
objednať elektrinu alebo Preventívne prehliadky SPP, 
prípadne si kúpiť spotrebiče cez eshop na online portáli 

Moje SPP. Taktiež sa online môže poradiť s odborníkom 
ako ušetriť za energie. 

Prezraďte nám, čo nové chystáte pre svojich 
zákazníkov do budúcna?

Popri výhodných produktoch chceme aj naďalej 
nachádzať spôsoby, ako našim zákazníkom šetriť 
čas a zjednodušovať komunikáciu s nami. V tomto 
uponáhľanom svete je to vítanou výhodou. V starostlivosti 
o zákazníkov je naša ponuka nadštandardná – máme 19 
zákazníckych centier po celom Slovensku, špeciálne 
call centrá pre domácnosti aj biznisy, a od minulého 
roka riešime dopyty zákazníkov aj cez našu stránku 
na Facebooku. Všetky tieto kanály obsluhy v minulom 
roku vybavili až 1,017 milióna požiadaviek zákazníkov, 
pričom zákazníci čakali na vybavenie požiadavky 
v priemere kratšie ako v roku 2013. Plánujeme pokračovať 
v rozširovaní našich služieb a ich kvality, napríklad 
aktuálne máme pripravený Energoúver od VÚB banky 
s rôznymi výhodami len pre zákazníkov SPP, a to z radov 
domácností aj podnikateľov.

To, že zákazníckym potrebám 
rozumieme dokazuje 

aj skutočnosť, že sa k nám vrátilo 
až 55 000 odberných miest.

bude Eastring nadväzovať na TaNaP? 
Téma dodávok zemného plynu do Európy cez Turecko 

sa otvorila aj počas marcovej návštevy tureckého prezidenta 
Recepa Tayyipa Erdogana na Slovensku. Turecko totiž 
spustilo začiatkom mesiaca výstavbu nového plynovodu 
Transanatolian Natural Gas Pipeline (TANAP), ktorý má 
priviesť zemný plyn k tureckej hranici s Bulharskom alebo 
Gréckom, ale smerovať  by mal aj do Albánska či Talianska. 
Pre Slovensko je výhodnejším variantom Bulharsko. 

Turecká hlava štátu sa počas svojho pobytu v Bratislave 
stretla so slovenským prezidentom Andrejom Kiskom. 
Podľa jeho hovorcu Romana Krpeľana informoval 
turecký hosť slovenského prezidenta o tureckom pohľade 
na aktuálne energetické projekty vo svete, špeciálne hovoril 
o tzv. Tureckom prúde. Ten vstúpil do hry koncom minulého 
roka po vyhlásení Ruska, že odstupuje od projektu Južný 
prúd a uvažuje  práve o vybudovaní tzv. Tureckého prúdu.

V rámci slovenskotureckého podnikateľského fóra 
rokoval s tureckým prezidentom Erdoganom aj minister 
zahraničných vecí Miroslav Lajčák. 

Už budovaný plynovod TANAP by mal prepraviť plyn 
z azerbajdžanského poľa Šach Deniz II do juhovýchodnej 

Európy o štyri roky. Pre Slovensko je dôležité jeho prípadné 
budúce napojenie na projekt Eastring, ktorý spoločnosť 
Eustream predstavila v novembri minulého roku. Návštevu 
vedenie tejto spoločnosti v polovici februára tohto 
roka na tureckom ministerstve energetiky, počas ktorej 
predstavili projekt Eastring, potvrdil zástupca Eustreamu 
Gabriel Beer. Spoločnosť už má za sebou aj rokovania 
s bulharskou, rumunskou či maďarskou stranou. 

O dopravu kaspického plynu do Európy usiluje aj 
Brusel. Informoval o tom minulý mesiac aj podpredseda EK 
Maroš Šefčovič. Podľa neho boli zo strany Azerbajdžanu, 
aj Turecka predstavené presné plány, aj ako výstavba 
pokračuje, a z ich strany je garancia, že azerbajdžanský 
plyn bude na hranici v roku 2019, 2020.

Európska komisia si od plynovodu TANAP sľubuje 
väčšiu diverzifikáciu zdrojov plynu a menšiu energetickú 
závislosť od Ruska. Krajiny ako napríklad Bulharsko sú 
totiž úplne závislé od ruského plynu. Ruská strana sa už 
prostredníctvom šéfa Gazpromu vyjadrila, že v budúcnosti 
nebude počítať s trasou cez Ukrajinu, pretože ju pokladá 
za rizikovú.

(vs)
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Energetické poradenstvo v sPP
Energetická náročnosť Slovenska je stále jedna 

z najvyšších v Európskej únii, čím sa vytvára priestor 
na hľadanie možností dosiahnutia úspor v domácnostiach, 
v štátnej a verejnej správe, ale aj priemysle a pod. 

Vzhľadom na neustále sa zvyšujúci dôraz na energetickú 
efektívnosť, ako aj dopyt po informáciách vedúcich 
k úsporám energie, SPP už viac ako 10 rokov poskytuje 
v rámci dodávky energie svojím zákazníkom energetické 
poradenstvo.

Poskytovanie poradenstva zastrešuje útvar 
produktového manažmentu, ktorý spadá pod sekciu 
marketingu a retailu. Počas tohto obdobia sa pripravilo 
množstvo pomerne náročných projektov – energetické 
audity, podrobné analýzy možností využitia kogenerácie, 
termovízne merania až po štúdie na energeticky efektívne 
riešenia v systéme vykurovania a regulácie v rôznych 
prevádzkach. Služba má u klientov pozitívnu odozvu, 
keďže mnohí, pokiaľ dali na rady odborníkov, získali aj 
hodnotné úspory.

Rady a odporúčania poskytujú odborníci

Poradenstvo je určené širokej škále zákazníkov 
od segmentu domácnosti, cez maloodber až po veľkých 
odberateľov, ktorí majú svojho manažéra predaja.

Styčným dôstojníkom medzi poradcami a zákazníkom 
je manažér predaja. On komunikuje so zákazníkom, 
získava prvé informácie o tom, čo zákazníka trápi 
a následne sprostredkuje návštevu technickým 
špecialistom.  

Títo sa stretávajú so zákazníkmi osobne a riešia 
konkrétne technické problémy. Aj napriek tomu, 
že často ide o technologicky rozdielne prevádzky, vedia 
vždy poradiť. Skúsenosti získali z predchádzajúcich 

zamestnaní, ako aj počas pôsobenia v SPP. Výsledkom 
býva ich návrh alebo odporúčanie, aké nástroje je vhodné 
použiť. 

„A keď to zákazníka presvedčí, tak tieto odporúčania 
môže projektant preniesť priamo do realizačného 
projektu,“ vysvetľuje Peter Muránsky, supervízor 
technického poradenstva a špecialista pre kogeneráciu: 
„Zväčša ide o jednu návštevu u zákazníka na konkrétnom 
mieste, kde na základe podkladov pripravíme posúdenie 
a smerovanie, kde a ako by sa dalo ešte ušetriť. 
V niektorých špecifických prípadoch spolupracujeme aj 
s externými organizáciami.“ 

V priemere je za rok spracovaných na tomto útvare 
30 energetických posúdení pre veľkých odberateľov. 
Na častú otázku zákazníkov, prečo SPP ponúka službu, 
ktorá znižuje spotrebu plynu, odpovedá Helena Skalská, 
manažérka pre technické projekty a jediná žena v tomto 
útvare: „Cieľom SPP je, aby zákazníci využívali plyn 
efektívne. Ponúkame im pridanú hodnotu, ktorá možno 
raz v budúcnosti rozhodne, aby nezmenili svojho 
dodávateľa plynu, prípadne neprešli na iné palivo. Táto 
služba má svoj význam najmä teraz, v období, keď je 
na trhu silná konkurencia.“

Energetické poradenstvo 
SPP má u klientov pozitívnu 

odozvu, keďže mnohí, pokiaľ 
dali na rady odborníkov, získali 

aj hodnotné úspory.

•  v SPP 2 roky
•  osvedčenie energetický audítor
•  predtým pracoval v EGÚ  Výskumný ústav energetický Bratislava, kde sa venoval 

predovšetkým projektom v oblasti teplárenstva a ako projektový manažér 
v mimovládnej organizácii Energetické centrum Bratislava so zameraním 
na energetickú efektívnosť  a problematiku využívania OZE

•  momentálne pracuje ako energetický poradca
•  vyštudoval Strojnícku fakultu TU v Košiciach, odbor priemyselná energetika

andrej.faber@ssp.sk
Ing. Andrej Fáber
(1971)

ENERGETICKý PORADCA
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„V súčasnosti už nestačí odborná 
znalosť len z  jednej oblasti. Je potreb né 
„byť doma“  v tepelnej energetike, staveb
níctve, ako aj v oblasti financovania, 
pričom spojením relevantných infor má
cií vieme poskytnúť komplexnejšie infor
mácie pre klientov,“ hovorí energetický 
poradca Andrej Fáber, ktorý je rovnako 
ako všetci jeho kolegovia držiteľom 
osvedčenia energetický audítor.

Odpovede na základné otázky 
sú aj na webovej stránke

Veľa informácií a praktických 
rád nájde zákazník, predovšetkým 
zo segmentu domácnosti a maloodber, 
na webovej stránke SPP, kde je možné 
získať odpovede na svoje otázky aj 
prostredníctvom web–poradne. Aj 
otázky klientov zo Zákazníckych centier 
SPP v prípade, že zachádzajú príliš 
hlboko do problematiky a odborných 
tém, pracovníci zákazníckych centier 
posúvajú na riešenie priamo na tento 
útvar. Tým sa opäť dostáva k slovu 
A. Fáber alebo jeho kolegovia, ktorí 
osobne, či prostredníctvom telefónu 
alebo emailu ochotne poskytnú odpo
vede, prípadne navrhnú riešenia. 

Úzka spolupráca je tiež pri odbornom 
posudzovaní projektov s neinvestičným 
fondom EkoFond, ktorý sa svojimi 
podpornými programami dostal 
do širokého povedomia verejnosti 
na Slovensku.

•  v SPP 11 rokov
•  osvedčenie energetický audítor
•  predtým pracoval na pozícii 

priemyselného energetika
•  momentálne pracuje ako super vízor 

technického poradenstva
•  vyštudoval Hutnícku fakultu, odbor 

tepelná energetika – priemyselné pece 
na TU v Košiciach

peter.muransky@spp.sk

Ing. Peter Muránsky
(1958)

SUPERVíZOR  
TECHNICKéHO PORADENSTVA

•  v SPP 9 rokov
•  osvedčenie energetický audítor
•  od ukončenia školy sa pohybuje 

v oblasti energetiky, v SPP sa dlhodobo 
venuje energetickému poradenstvu 
a projektom znižovania energetickej 
náročnosti

•  vyštudovala Materiálovotechnologickú 
fakultu STU v Bratislave

helena.skalska@spp.sk

Ing. Helena Skalská
(1972)

MANAŽéRKA  
PRE TECHNICKé PROJEKTy

Hutnícka fakulta Technickej univerzity v Košiciach, SPP - distribúcia, a.s.
Slovenský plynárenský a naftový zväz, Slovenská spoločnosť pre povrchové úpravy,

Spoločnosť hutníckeho stavu, o.z.

pripravujú

19. medzinárodnú konferenciu spojenú s výstavou techniky, technológií a výrobkov využívaných  
v protikoróznej ochrane

KORÓZIA ÚLOŽNÝCH ZARIADENÍ 2015
4. a 5. júna 2015

Kongresové centrum Technickej univerzity v Košiciach

Konferencia sa sústredí na tieto okruhy problémov:
 • korózia – rizikový faktor  • prípady koróznych problémov z praxe 
  prevádzky potrubných sietí • korózne procesy v pôde
 • ochrana úložných zariadení • rehabilitácia potrubí

Informácie: Katedra náuky o materiáloch HF TU v Košiciach
email: corrosion.hf@tuke.sk, http:/www.tuke.sk/metalcor/
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Integrovaný trh so zemným plynom 
– ilúzia alebo skutočnosť?

Štvrtý ročník konferencie zameraný na trh s plynom, 
ktorý už tradične pripravuje Slovenský plynárenský 
a naftový zväz v spolupráci so Slovenskou plynárenskou 
agentúrou, mal tento rok medzinárodný rozmer. Medzi 
130 účastníkmi boli aj zástupcovia Českej republiky, 
Maďarska, Poľska, Rakúska, Švajčiarska a Veľkej Británie. 
Hosťami boli poslanci NR SR: predseda výboru pre 
hospodárske záležitosti Ján Hudacký a podpredseda 
výboru pre hospodárske záležitosti Maroš Kondrót.

Úvodné slovo patrilo výkonnému riaditeľovi SPNZ 
Jánovi Klepáčovi, ktorý poukázal na 4 ilúzie, ktoré sa 
viažu k európskemu trhu s plynom. Cieľ EK vybudovať 
do konca roku 2014 integrovaný energetický trh sa 
nepodaril a zostáva trvalou výzvou. Druhá ilúzia súvisí 
s predpokladmi zvyšovania spotreby zemného plynu. 
Skutočnosť od roku 2008 však jasne ukazuje, že z roka 
na rok spotreba v Európe klesá. Aj očakávanie, že sa 
do konca roku 2015 spustí plynovod South Stream sa 
ukázalo ako ilúzia potom, čo od neho v decembri 2014 
Rusko odstúpilo. Na túto ilúziu nadväzuje aj štvrtá, ktorá 
sa týka bezpečnosti dodávok z Ruska počas platnosti 
dlhodobej zmluvy na prepravu zemného plynu do roku 
2028 cez Slovensko. Rusko však vyhlásilo, že touto 
cestou bude dodávať zemný plyn do Európy iba do roku 
2018, do termínu, keď má spustiť prevádzku plynovodu 
Turkish Stream, ktorý bude končiť na tureckogréckych 
hraniciach. Je na Európe, aby si vybudovala prepravnú 
trasu od tureckých hraníc.

Na margo slovenského trhu s plynom, ktorému sa 
venoval prvý panel konferencie (obr. 1), Ján Klepáč 
(prvý sprava), ktorý súčasne tento panel moderoval, 
poznamenal, že na Slovensku síce máme úplne otvorený 
trh, nie však úplne liberalizovaný. Zmenám podmienok 

na trhu s plynom v roku 2014 i očakávaniam v budúcnosti 
sa venoval Matej Matulay (druhý sprava) zo Združenia 
dodávateľov energií na Slovensku. Poukázal na paradoxy, 
keď sa pri zvýšenej likvidite trhu súčasne zvýšili aj 
veľkoobchodné ceny zemného plynu a došlo k disproporcii, 
pretože zákazníci majú rovnaké, resp. podobné ceny, 
zatiaľ čo veľkoobchodné ceny sa zvýšili. Vyzdvihol 
zlepšenie podmienok pri objednávaní distribučných 
kapacít a bilancovaní portfólia pre obchodníkov s plynom. 
Zlepšili sa tiež ponuky skladovacích produktov. Medzi 
jeho návrhmi na zlepšenie rezonovalo zrušenie cenovej 
regulácie a zavedenie fakturácie distribučných poplatkov 
podľa odberných miest. Otvoril tiež oblasť implementácie 
sieťových kódov (Network Codes), najmä vyrovnávací 
sieťový predpis Balancing Network Code, ktorý mal byť 
implementovaný k 1. 1. 2015, či naradenia o integrite 
a transparentnosti veľkoobchodného trhu s energiou 
REMIT, ktorý by mal fungovať od 1. 10. 2015. Ocenil, že sa 
opäť oživila myšlienka spoločného veľkoobchodného trhu 
Rakúsko  Česko  Slovensko (CEETR  Central Eastern 
European Trading Region).

Za najväčšieho obchodníka na trhu s plynom 
na Slovensku, spoločnosť SPP, vystúpil Ivan Weiss 
(tretí sprava). Predostrel 5 oblastí, ktoré dnes hýbu 
plynárenstvom na Slovensku. Okrem počasia, ktoré sa 
ovplyvniť nedá, je tu oblasť legislatívy a regulačného 
rámca, ktorý vieme, podľa neho nastaviť tak, aby 
trh fungoval korektne. Z európskeho pohľadu je 

Je dôležité o zákazníka nielen 
bojovať, ale vyvíjať aj aktivity 

na propagáciu zemného plynu.

obr. 1 Úvodný panel medzinárodnej konferencie patril obchodu so zemným plynom na Slovensku, v ktorom boli 
zástupcovia obchodníkov, distribútora aj prepravcu.
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pre vytvorenie jednotného trhu nevyhnutné zladiť 
národných regulátorov, nastaviť korektné podmienky 
na riešenie energetickej chudoby a správne nastaviť 
podporu obnoviteľných energetických zdrojov. Podobné 
otvorené otázky sú aj na národnej úrovni. Dotkol sa 
aj energetickej únie, najmä využitia LNG. Podľa neho 
je LNG témou pre Európu, jeho využitie na Slovensku 
je otázne pre nedostatok skúseností. Treťou oblasťou, 
ktorá hýbe slovenským trhom s plynom sú dodávatelia 
a infraštruktúra. Aj napriek tomu, že sa dodávky do EÚ 
postupne diverzifikujú, hlavným exportným dodávateľom 
zostáva Rusko. Zatiaľ nám chýbajú funkčné prepojenia 
s Maďarskom a Poľskom. Samostatnou oblasťou, ktorá 
hýbe trhom s plynom je Ukrajina. Nielen, že sa zmenil tok 
plynu zo Slovenska na Ukrajinu, neistota dodávok plynu 
z východu viedla k rastu cien, ktoré sú piatou hybnou 
silou trhu. Cena zemného plynu však klesala vo výrazne 
nižšom rozsahu ako ceny ropy.

Na vývoj cien nadviazal vo svojom vystúpení aj Mário 
Matušinec (tretí zľava) zo spoločnosti Vemex Energo, 
s.r.o. Zatraktívnenie slovenského trhu viedlo k zvýšeniu 
veľkoobchodných cien zemného plynu. Sezónny spread 
dosiahol na huboch NCG a CEGH rekordné hodnoty. 
Podľa neho môžeme očakávať zdraženie plynu aj v 2. 
a 3. štvrťroku 2015. Za jednu z ciest zvyšovania spotreby 
zemného plynu pokladá jeho využitie v doprave vo forme 
CNG a LNG, s ktorými má ich spoločnosť už svoje 
skúsenosti.

Pohľad distribútora na rozvoj trhu s plynom 
na Slovensku ponúkol Miroslav Rozkoš (prvý zľava) 
zo spoločnosti SPP  distribúcia, a.s. Okrem iného 
oboznámil s krokmi, ktoré urobili pre rozvoj trhu a jeho 
harmonizáciu s okolitými trhmi (plynárenský deň, 
energetické jednotky kWh, referenčná cena z NCG, 
systémová odchýlka, clearing spotrieb a pod.). Medzi 
plánované kroky na rok 2015, keď počet odberných 

miest stúpa a objem distribuovaného plynu klesá, je 
dôležité o zákazníka nielen bojovať, ale vyvíjať aj aktivity 
na propagáciu zemného plynu. Podporu CNG riešia napr. 
zavedením zvýhodnenej distribučnej tarify pre plniace 
stanice o 25 %.

Posledným rečníkom v prvom paneli bol zástupcu 
prevádzkovateľa prepravnej siete Milan Sedláček 
(druhý zľava) zo spoločnosti Eustream, ktorý sa  
venoval sieťovým poriadkom. Upozornil okrem iného aj 
na úskalia sieťového poriadku CAM Network Capacity, 
ktorý harmonizuje kapacitné produkty a zavádza aukčný 
systém. Kapacity sa budú môcť kupovať len v stanovený 
čas a na stanovených platformách. Eustream testuje dve 
platformy (PRISMA a GSA) z troch, resp. 4, ktoré by mali 
v EÚ platiť. Slovensko ešte presne nevie, či preň bude 
platiť jedna, resp. viacero platforiem.   

Po vlaňajšej dobrej skúsenosti bola súčasťou 
konferencie aj moderovaná diskusia (obr. 2), ktorú 
viedol Blahoslav Němeček zo spoločnosti Ey ( v strede). 
Jej účastníci (zľava)  Jan Nehoda, z českého regulačného 
úradu ERÚ, Jozef Badida, z portálu energieprevas.sk, 
Michal Hudec z portálu energia.sk a Richard Ružička 
z Úradu pre reguláciu sieťových odvetví diskutovali 
o energetickej únii, o problémoch slovenského trhu 
s plynom a sieťových poriadkoch. Na margo energetickej 
únie sa účastníci zhodli v tom, že Európa by mala mať 
reálne vízie a po diskusii s jednotlivými štátmi prijať reálne 
závery a potom na nich trvať. Súčasne však priznali, že je to 

Plynárenská infraštruktúra 
v stredoeurópskom regióne je 
orientovaná tranzitne, a preto 
je veľmi zraniteľná pri krízach 

dodávok.

obr. 2 Moderovaná diskusia mala tri časti, v ktorej sa účastníci venovali energetickej únii,  
problémom slovenského trhu s plynom a sieťovým poriadkom.
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ťažké a komplikované, pretože čím viac krajín, tým horšie 
je hľadanie zhody. Každá krajina totiž pokladá za prioritu 
niečo iné. Zatiaľ, čo severské krajiny nemajú problémy 
s bezpečnosťou dodávok, pre strednú a východnú Európu 
je to prioritná otázka. Ani jedna krajina nie je nadšená, 
ak sa má vzdať istej formy suverenity. Preto by bol, podľa 
M. Hudeca,  takmer zázrak, ak by sa podarilo splniť aspoň 
polovicu z cieľov energetickej únie. J. Badida zastával 
názor, že energetická únia prišla v správnom čase, podľa 
neho je to posledná šanca niečo zmeniť, pretože ak sa 
nedokážeme zladiť, EÚ nemá šancu na úspech. Diskusiu 
vyvolala aj téma sieťových poriadkov, a najviac otázok 
smerovalo na zástupcu ÚRSO. R. Ružička informoval 
o priebehu prác na sieťovom predpise na vyvažovanie 
Balancing Network Code, ku ktorému predložil návrh 
predbežných opatrení Eustream v októbri 2014.  
Upozornil, že je dosť pravdepodobné, že sa bude meniť 
nielen prevádzkový poriadok Eustreamu, ale aj pravidlá 
trhu s plynom. Podobne prebieha proces schvaľovania 
jednotlivých sieťových poriadkov aj na českej strane, o čom 
informoval J. Nehoda. Ani u nich sa nepodarí dodržať 
termíny implementácie. Otázne je, podľa účastníkov 
diskusie, dosiahnutie cieľa znížiť cenu zemného plynu 
pre koncových zákazníkov. Zavedenie noviniek vyvolá 
skôr ďalšie náklady. Platí to aj pre nariadenie o integrite 
a transparentnosti veľkoobchodného trhu s energiou 
REMIT, ktoré sa týka všetkých obchodníkov s energiou 
a podľa ktorého musia od 1. 4. 2016 povinne informovať 
o všetkých transakciách. Na Slovensku sa od 17. 3. 2015 
otvára register pre účastníkov trhu. Podľa J. Nehodu toto 
nariadenie vyvolala skutočnosť, že ročne sa realizujú 
obchody s energiami v hodnote okolo 70 mld. eur 
a bolo podozrenie, že niektoré sú fingované. Zatiaľ nie 
je ujasnená otázka sankcií. Zatiaľ čo v Nemecku by sa 
pri preukázaní fingovaných obchodov postupovalo ako 
pri trestnom čine, vo viacerých krajinách je táto otázka 
ešte predmetom diskusií. Nie je doriešená ani forma 
nahlasovania podozrivých obchodov a pod. 

Obchodu s plynom v strednej Európe bol venovaný 
prvý popoludňajší panel. Bernard Painz z rakúskeho 
regulačného úradu Econtrol poukázal na rozdielny vývoj 
na severozápade Európy, kde je funkčný trh, pluralizmus 
dodávok aj vyšší počet producentov, a v strednej Európe, 
kde je ťažké posúdiť, či vôbec existuje funkčný trh. Podľa 
neho tu väčšina trhov nemá transparentné obchodovanie 
s plynom, je tu veľká koncentrácia dodávok a do veľkej 
miery sa tu spoliehajú na jedného veľkého dodávateľa. 
Uvítal znovuprejavenie záujmu Slovenska o projekt 
CEETR.

Na kontroverzný vývoj maďarského veľkoobchodného 
trhu s plynom poukázal Zoltán Uzonyi zo združenia 
obchodníkov s energiami HETA. Z jeho pohľadu tam 
existujú 3 hlavné prekážky, a to závislosť od ruských 
zdrojov a možnosť ruského dodávateľa kontrolovať 
prepravnú infraštruktúru. Druhou je vysoký stupeň 
koncentrácie veľkoobchodného trhu (dlhodobé 

kontrakty) a aktivity regulátora, ktoré blokujú zdravý 
rozvoj trhu (diskriminačný prístup k dovozným 
kapacitám, protežovanie domácností). Na trhu sa objavil 
nový hráč – prvá štátna kontrola trhu vo forme štátnej 
spoločnosti. Energetická politika sa podľa neho využíva 
na manažovanie sociálnych problémov.

Českú republiku v tomto paneli zastupoval Ladislav 
Musil z Českého plynárenského zväzu, ktorý analyzoval 
obchod so zemným plynom v ČR. Dotkol sa aj propagácie 
zemného plynu a neochoty veľkých plynárenských 
spoločností investovať do tejto oblasti, pretože sa 
na týchto „vodách“ vezie potom aj konkurencia.

V závere panelu vystúpili aj dvaja zástupcovia z Poľska. 
Jan Winter, spolupracovník Inštitútu energetických štúdií 
sa prihováral za regionálny trh s plynom V4 a venoval sa 
novým infraštruktúrnym projektom v Poľsku. Okrem 
terminálu LNG sú to aj 3 nové zásobníky, ktorý by mali 
zvýšiť súčasnú skladovaciu kapacitu z 2,5 miliardy 
kubických metrov na 3 miliardy. Ráta sa tiež s vlastnou 
ťažbou, najmä bridlicového plynu. Podľa neho má 
Poľsko povinnosť aj možnosť prepojenia s producentmi 
aj s dodávateľmi zemného plynu v Európe. Daniel 
Borkowski z  Asociácie obchodníkov s energiami sa 
zaoberal novými výzvami aj príležitosťami poľského trhu.

Diskusia k tomuto panelu sa týkala energetickej únie 
a predznamenala aj obsah úvodného vstupu posledného 
panelu, ktorého autorom bol Juraj Nociar (obr. 3), riaditeľ 
kabinetu podpredsedu EK Maroša Šefčoviča. Predstavil 
koncept energetickej únie, ktorá má 5 sprievodných 
dimenzií, 15 konkrétnych akcií a 43 hlavných iniciatív – 
akčný plán. Bezpečnosť dodávok nie je pre všetky krajiny 
kľúčovým problémom, viacerí kľúčoví hráči vnímajú ako 
veľmi podstatnú transparentnosť a diverzifikáciu zdrojov. 
Južný koridor dostáva od EK veľkú politickú podporu. 
Za kľúčové vo vnútornom trhu pokladá EK dobudovanie 
prepojení v regióne  cieľom je voľný pohyb energií. 
Hardvérom je podľa neho prepojenie a infraštruktúra, 
a softvérom vytvorenie legislatívnych a regulačných 
podmienok. V tejto súvislosti sa uvažuje o posilnení 
agentúry ACER. Na adresu energetickej efektívnosti 
prevláda názor, že je rozhodujúcim elementom bezpečnosti: 
keď spotrebujeme menej, zvýšime si svoju bezpečnosť. 
Redukciu emisií musíme robiť paralelne vo všetkých 
oblastiach. Výskum a inovácie je nevyhnutné nasmerovať 
do nových technológií aj na využívanie obnoviteľných 
energetických zdrojov, ktoré by dokázali  konkurovať 
ostatným druhom energií bez dotácií. Zopakoval, že 
v budúcich projektoch spoločného záujmu má Slovensko 
„ohnivká“ v oblasti elektriny, ropy aj plynu.

Hardvérom energetickej únie je 
prepojenie a infraštruktúra, a soft

vérom vytvorenie legislatívnych 
a regulačných podmienok.
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Panel, ktorý bol venovaný práve štrukturálnym 
projektom pokračoval vystúpením zástupcu spoločnosti 
Eustream Michala Ľalíka, ktorý sa bližšie venoval 
projektu Eastring, plynovodu, ktorý by prepojil Slovensko 
s balkánskym regiónom. Jeho výhodou je, že využíva 
existujúcu infraštruktúru na maximum, na rozdiel 
od konkurenčných projektov nekrižuje teritórium 
nečlenských krajín EÚ a prevádzku by mohol spustiť už 
v roku 2018, ktorý je rokom, kedy by sa mal ruský plyn 
do Európy prepravovať už cez Turkish Stream. 

S ambicióznym projektom na výstavbu podzemného 

zásobníka plynu spoločnosti NAFTA, a.s., oboznámil 
Ladislav Barkoci. V prípade, že sa podarí získať potrebné 
financie, výstavba zásobníka vo vyťaženom ložisku 
v blízkosti najväčšej kompresorovej stanice v Európe 
vo Veľkých Kapušanoch by sa mohla začať v roku 2017 
s tým, že v roku 2019 by mohol byť už funkčný. Jeho 
prínosom by bolo zvýšenie bezpečnosti dodávok nielen 
pre Slovensko a Poľsko, ale aj Ukrajinu a Maďarsko, ako 
aj podpora vznikajúceho plynárenského hubu vo Veľkých 
Kapušanoch. 

Tento panel uzavrel Piotr Kuś z GAZ SySTEM S.A., 
ktorý poukázal na to, že plynárenská infraštruktúra 
v stredoeurópskom regióne je orientovaná tranzitne, 
a preto je veľmi zraniteľná pri krízach dodávok.

Bohatý obsah celej konferencie zhrnul na záver Ján 
Klepáč, ktorý v úvode spomínanú ilúziu o integrovanom 
trhu s energiou po vypočutých príspevkoch posunul 
do kategórie uskutočniteľnej vízie. Súčasne však 
zdôraznil, že pre plynárenstvo niet dôležitejšej úlohy ako 
gas advocacy. Program 20:20:20 je bez zemného plynu 
neuskutočniteľný. Podľa neho napriek tomu, že spolužitie 
zemného plynu a obnoviteľných energetických zdrojov 
je nevyhnutné, zatiaľ to vyzerá tak, že obnoviteľné 
energetické zdroje sa rozvíjajú na úkor zemného plynu.

Ľudmila Buláková
Foto: Daniela Bartošová

obr. 3 Juraj Nociar, riaditeľ kabinetu podpredsedu 
EK Maroša Šefčoviča obohatil svoje vystúpenie 
poznatkami zo stretnutí ku konceptu 
energetickej únie.

Európsky cieľ 20:20:20 je bez 
zemného plynu neuskutočniteľný.

Kroky na ceste k diverzifikácii plynárenských zdrojov a trás v Európe 
Podpredseda Európskej komisie (EK) pre energetickú 

úniu Maroš Šefčovič a eurokomisár pre oblasť klímy 
a energetiku Miguel Arias Caňete pripravili začiatkom 
februára t. r. prvé spoločné stretnutie zástupcov 
Juhovýchodnej európskej skupiny pre plynárenské 
prepojenie (CESEC). Cieľom skupiny tvorenej 
predstaviteľmi Bulharska, Chorvátska, Grécka, Maďarska, 
Rakúska, Rumunska, Slovinska, Slovenska a Talianska 
je vytvoriť cestovnú mapu na presadzovanie priorít 
regionálnej energetickej infraštruktúry, urýchliť ich 
implementáciu s cieľom dotvoriť chýbajúcu infraštruktúru 
a zlepšiť bezpečnosť dodávok plynu.

Na zasadnutie CESEC nadviazalo stretnutie Poradného 
ministerského výboru pre Južný koridor na prepravu 
plynu (SGC), ktoré sa konalo o týždeň neskôr v Baku. 
Podpredseda EK Maroš Šefčovič po skončení zasadnutia 
vyhlásil, že najväčšia stavba na svete spojená s najväčšími 
investíciami sa môže začať. Stretnutie bolo výsledkom 
jeho rokovania s azerbajdžanským prezidentom Iľhamom 
Alijevom z novembra 2014, keď sa dohodli, že projekt 
Južný koridor musí dostať dostatočnú politickú 
viditeľnosť, váhu a podporu.

Stretnutie na ministerskej úrovni v Baku to potvrdilo, 

lebo prišli ministri energetiky zo všetkých krajín, 
cez ktoré by sústava plynovodov SGC mala prechádzať. 
Okrem toho projekt podporili aj zástupcovia Európskej 
investičnej banky, Svetovej banky a Európskej banky pre 
obnovu a rozvoj.

Slovenský eurokomisár dodal, že v Baku sa zrodilo 
rozhodnutie pripraviť „cestovnú mapu“, ktorá zhrnie 
všetky hlavné výzvy potrebné pre úspech projektu, a padlo 
rozhodnutie vytvoriť expertnú skupinu, ktorá bude 
pravidelne komunikovať a riešiť za pochodu vzniknuté 
problémy.

Podľa neho ide o geostrategický projekt, momentálne 
najväčší svojho druhu na svete, ktorý pohltí investície 
vo výške 45 miliárd eur.

Začiatočná prepravná kapacita SGC v roku 2019 bude 
10 miliárd m3 plynu, postupne sa však môže zvýšiť až 
na 20 miliárd m3, pričom je snaha prepojiť túto sústavu 
na náleziská na Blízkom východe a potenciálne náleziská 
vo východnom Stredomorí.

Sústava plynovodov SGC s dĺžkou okolo 3 000 km 
bude prepravovať plyn z Azerbajdžanu cez Gruzínsko 
a Turecko do Grécka, Albánska a Talianska.

(vs)
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Koncept energetickej únie 
pokladám za logické pokračovanie 

trendu, ktorý tu máme v podobe 
troch legislatívnych balíčkov 

a ich implementácie.

Inovácie v energetike 
potrebujeme v celom 
reťazci: od produkcie, 
cez prepravu 
a distribúciu, 
až po spotrebu

Premiéri a prezidenti členských štátov EÚ 
20. marca tohto roku politicky odsúhlasili 
projekt energetickej únie, ktorý pripravil 

slovenský podpredseda Európskej komisie 
Maroš Šefčovič. Už podľa očakávania, najväčšiu 
polemiku na summite vyvolali zámery Bruselu, 
vytvoriť spoločný nákup plynu alebo kontrolovať 
zmluvy na nákup surovín. Výsledkom je 
kompromis, ktorého súčasťou je oslabenie 
pozície komisie v rámci kontroly energetických 
zmlúv s tretími krajinami. Na rozdiel 
od prípravných verzií záverov Európskej rady 
bola zmienka o európskej exekutíve úplne 
vypustená. Aj na to, ako hodnotí tento krok, 
sme sa opýtali energetického analytika Karla 
Hirmana.

Prikláňate sa, pán Hirman, k názorom, že ide o úsilie 
členských štátov vytvoriť si pre budúcnosť „zadné 
vrátka“?

Nerozumiem celkom, čo je myslené „zadnými 
vrátkami“. Ja osobne si myslím, že tento kompromis 
vychádza z pozícií jednotlivých členských štátov. Je 
verejne známe, že napríklad Nemecko sa voči kontrole 
zmlúv dosť ohradilo. Ja tomu rozumiem, pretože naozaj 
v každej krajine je štruktúra plynárenského trhu iná. 
Práve Nemecko je jednou z krajín, kde je trh výrazne 
liberalizovaný a kde prítomnosť štátu v samotných 
energetických spoločnostiach, vrátane plynárenských, 
bola a je prakticky nulová. Takže, ak do ich obchodnej 
politiky nezasahuje Berlín, a nemecký plynárenský 
trh funguje, prečo by mal zasahovať Brusel? Navyše, 
ak hovoríme o liberalizácii trhov, s cieľom zvyšovať 

Je absolventom Štátnej akadémie ropy a plynu 
Gubkina v Moskve a Technickej univerzity 
v Košiciach, kde v roku 1993 získal titul banícky 
inžinier.
Pracoval na viacerých manažérskych 
postoch v spoločnosti Brigde Brno, Blast 
Košice, SPP a Steelinvest Košice. Do roku 
2014 bol riaditeľom sekcie energetických 
činností Slovenskej inovačnej a energetickej 
agentúry. V súčasnosti pôsobi ako vedúci 
projektu ELENA financovaného EIB na úrade 
Prešovského samosprávneho kraja.
Má skúseností aj ako novinár a publicista. 
Bol externým poradcom premiérky vlády SR 
(2010 - 2012) a ministra zahraničných vecí SR 
pre energetickú bezpečnosť (2009 - 2010).

Ing. Karol Hirman

konkurenciu medzi dodávateľmi energií, tak nejaká 
centrálna byrokratická kontrola ide proti logike tohto 
vývoja. Ale rozumiem tiež tomu, že v krajinách, kde 
táto liberalizácia v dôsledku zásahov národných vlád 
a regulátorov viazne, kde dosiaľ na trhu dominuje štátom 
viac alebo menej kontrolovaný obchodník s plynom, ktorý 
je navyše v značnej závislosti od jedného dodávateľa, 
takýto „náhľad“ Bruselu do nákupných zmlúv by mohol 
mať zmysel a mohol byť užitočný nakoniec pre všetkých 
účastníkov trhu, v prvom rade pre zákazníkov. Ale tu 

ROZHOVOR
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by som skôr videl „parketu“ najmä pre antimonopolné 
orgány EÚ a pre posilnenie právomocí únijného 
regulátora ACER.

Je podľa vás koncept energetickej únie pokusom 
o federalizáciu energetiky alebo skôr o harmonizáciu 
energetickej politiky Európskej únie?

Opäť nie celkom rozumiem pojmu „federalizácia 
energetiky“. Energetika sa v každom štáte, resp. zväzku 
štátov odvíja vždy primárne od legislatívnych a trhových 
podmienok, vrátane dostupnosti energetických zdrojov 
a príslušnej infraštruktúry. Koncept energetickej únie 
pokladám za logické pokračovanie trendu, ktorý tu 
máme v podobe troch legislatívnych balíčkov a ich 
implementácie na jednej strane. Na druhej strane tu máme 
fakt nezvratnej narastajúcej závislosti celej EÚ od dovozu 
primárnych energetických zdrojov. Turbulentné udalosti 
posledných desiatich rokov v oblasti medzinárodnej 
politiky sa priamo odrazili aj v energetickej bezpečnosti 
našich krajín. Ak si chce najväčší jednotný trh na svete 
zabezpečiť dostatok energetických zdrojov tak, aby 
nebol cenovo a politickobezpečnostne vydieraný, musí 
prikročiť k spoločným reálnym opatreniam, aby účinne 
obhajoval svoje záujmy. To však platí aj dovnútra tohto 
trhu, ktorý musí pokračovať v zjednocovaní pravidiel, 
prepájaní infraštruktúry a podobne. Takže určite by som 
skôr hovoril o harmonizácii. 

Konkrétne riešenia vedúce k dosiahnutiu cieľov, 
ktoré si energetická únia kladie, budú známe o rok. Je 
to podľa vás dostatočný čas na takú náročnú úlohu?

Energetická únia sa bude vyvíjať v čase podľa toho, aké 
udalosti nastanú, a pred aké konkrétne výzvy a problémy 
budeme postavení. To je rovnaké, ako v prípade menovej 
únie, a vlastne v prípade rozvoja celej EÚ. Projekt EÚ je 
stále veľmi mladým spoločenstvom, a my všetci sme veľmi 
netrpezliví a často až príliš kritickí voči Bruselu. Pritom 
nemalú časť problémov, ktoré kritizujeme, nespôsobili 
„európski byrokrati“, ale tí naši, medzi Dunajom 
a Tatrami. Typickou ukážkou je práve elektroenergetika, 
kde sme tak z pohľadu prírodných fyzikálnych zákonov, 
ako aj z pohľadu ekonomickoenvironmentálnych 
doteraz dosť zle implementovali využitie obnoviteľných 
zdrojov energie. To však nie je vina Bruselu, ale je to 

dôsledok zlých a účelových rozhodnutí vlády a regulátora 
v rokoch 2008 až 2010, na ktoré budeme ešte dlho všetci 
doplácať. A zase tam, kde sa OZE v našich podmienkach 
využívajú rozumne, bez dotácií, ako je použitie biomasy 
v centrálnych systémoch vykurovania, regulátor opäť 
svojimi rozhodnutiami spôsobuje zbytočné problémy. 
Podobne to bude so zásadami a riešeniami energetickej 
únie. Akokoľvek dobré rámcové strategické zámery 
môžu byť v dôsledku zlých rozhodnutí národných vlád 
a inštitúcií zmarené alebo pokrivené. Ale, ak sa vrátim 
priamo k otázke, tak toho času nemáme nazvyš. Musíme 
už teraz reagovať na procesy, ktorým sme vystavení, 
a preto je potrebné prejsť od diskusií k činom. 

Ktorý z piatich cieľov energetickej únie pokladáte 
za najnáročnejší?

Ani jeden z nich nie je jednoduchý. Ak sa zhodneme, 
že narastajúca závislosť od dovozu fosílnych palív je 
vážny ekonomický a bezpečnostný problém, a ak uznáme, 
že musíme niečo robiť aj s ekologickými aspektmi, 
tak bez zásadných inovácií to nepôjde. Ale buďme 
realisti. Aj keď si myslím, že už sme na začiatku konca 
epochy dominancie fosílnych palív, a že celosvetová 
energetika stojí pred podobnými revolučnými zmenami, 
ako to bolo v telekomunikáciách pred zhruba 20 až 25 
rokmi pred érou mobilov a internetu, tak proces zmien 
a reštrukturalizácie v energetike bude z povahy veci 
pomalší a zložitejší. Preto bude veľmi dôležitá postupnosť 
krokov, ich nadväznosť, ekonomická a environmentálna 
zmysluplnosť a udržateľnosť. Nemôžeme vystaviť 
našu energetiku, a najmä jej zákazníkov  priemysel aj 
domácnosti  experimentom, ktoré nás všetkých pripravia 
nakoniec o prácu, zhoršia výrazne životnú úroveň 
a oslabia našu bezpečnosť. Preto napr. nie je ďalej možné 
masívne podporovať len rozvoj výroby elektriny z OZE 
a súčasne neriešiť jej efektívnu distribúciu. Musia to byť 
systémovo prepojené a ekonomicky únosné procesy. 

Kde sú, podľa vás, najväčšie úskalia tohto projektu?

Ako vo všetkých spoločných únijných projektoch, 
najväčší problém bude v skĺbení realizácie procesov, 
dodržiavaní spoločných pravidiel, so zohľadnením 
prirodzených a oprávnených lokálnych špecifík jedno
tlivých krajín a regiónov, vrátane ekonomických 
a medzinárodnobezpečnostných záujmov. Určite sa vys
kytnú aj chyby, resp. vývoj postupne ukáže, ktoré riešenia 
a prístupy sú naozaj lepšie a vhodnejšie, preto musí 
byť aj istá miera flexibility. Kľúčové bude, či sa projekt 
energetickej únie bude mať možnosť rozvíjať v relatívne 
pokojnom prostredí, alebo budeme vystavení ďalšej 
sérií energetických a medzinárodných kríz a hrozieb, 
keď budeme zatlačení k veľmi rýchlym rozhodnutiam 
a budeme mať menej času na premyslené komplexné 
riešenia. 

Akokoľvek dobré rámcové 
strategické zámery môžu byť 
v dôsledku zlých rozhodnutí 
národných vlád a inštitúcií 
zmarené alebo pokrivené.
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V akom časovom horizonte by sme mohli vidieť prvé 
konkrétne výsledky, napr. v oblasti dobudovania 
infraštruktúry v EÚ?

Ja si myslím, že prvé konkrétne výsledky už máme, 
energetická únia ani v tejto oblasti nezačína od nuly. Práve 
v budovaní infraštruktúry môže však výrazne napomôcť 
zrýchliť procesy a konkrétne realizácie, ktoré síce z biznis 
hľadiska aspoň momentálne nie sú veľmi atraktívne, ale 
z pohľadu bezpečnosti sú nevyhnutné. Takže výsledky by 
sme mali vidieť postupne každý rok. Rozvoj infraštruktúry, 
ako som už spomínal, je nevyhnutnou podmienkou 
aj ďalšieho efektívneho využitia OZE. Bez nej je ďalšia 
masívna výstavba veterných parkov v Severnom mori 
kontraproduktívna. Pritom je jasné, že tieto parky majú 
pre prírodné podmienky zmysel práve tam a nie v našom 
vnútrozemí, spotreba je však sústredená do značnej miery 
práve tu. Podobne to platí pre plynárenstvo, kde musíme 
prepojiť infraštruktúru v priestore medzi Baltickým 
a Čiernym morom a Stredomorím, kvôli efektívnemu 
transportu z nových zdrojov a zabezpečeniu plynulosti 
zásobovania strednej Európy a Balkánu. 

V tejto súvislosti sa veľa hovorí aj o využívaní LNG. 
Myslíte si, že je to reálne v krajinách, kde sa tradične 
používal potrubný plyn, najmä z Ruska?

Ani vnútrozemské krajiny, ako je Slovensko, už nie sú 
izolovaným energetickým ostrovom, ktorých sa dodávky 
ropy či plynu do pobrežných terminálov netýkajú. Veď 
už dnes aj náš trh priamo pociťuje dosahy globálnych 
trendov v produkcii a obchode s LNG. Zabudnime 
na delenie potrubný plyn verzus LNG. Ak si chce európske 
plynárenstvo udržať dôveru svojich zákazníkov, cenovú 
flexibilitu a dostatočný prístup k zdrojom plynu, tak sa 
bez LNG nezaobíde. Nezaregistroval som, žeby práve 
v krajinách, ktoré majú prístup aj k LNG mali v poslednom 
období nejaké plynové krízy, alebo žeby na týchto trhoch 
bol plyn výrazne nevýhodnejší v porovnaní s krajinami, 
kde stále dominuje potrubný plyn zo Sibíri. V Litve 
otvorili nový terminál na LNG, a hneď im poklesla aj cena 
za potrubný plyn z Ruska. Oba zdroje sú jednoducho 
pre Európu potrebné. 

Zastávate názor, že súčasná energetika, a to nielen 
európska, musí prejsť zásadnými inovačnými zmena
mi. V čom? V technológii, v energetickom mixe?

Áno, ako som už spomenul, globálna energetika, 
vrátane európskej a tej našej maličkej, slovenskej, musí 
prejsť postupne zásadnými zmenami. Pretože inak nám 
bude klesať životná úroveň, budú narastať bezpečnostné 
problémy a konflikty spojené s dostupnosťou energe
tických surovín a aj negatívne vplyvy na životné prostredie. 
Inovácie potrebujeme v celom reťazci: od produkcie, cez 
prepravu a distribúciu, až po spotrebu. Ten proces sa 

už začal a pociťujeme ho aj priamo v našich firmách, 
kanceláriách či domovoch. V našich podmienkach 
je to najmä o energetickej efektívnosti a úsporách, 
a o zmysluplnom využití OZE. Pozrite si dáta 10 až 15 
rokov dozadu a vtedajšie prognózy, a porovnajte dnešnú 
realitu. Ak hovoríme o Slovensku, nečelíme žiadnemu 
nedostatku elektrickej energie, spotreba plynu nám klesá, 
pritom nám stále rastie HDP. Máme výrazne úspornejšie 
spotrebiče, autá, výrobné priemyselné technológie, 
vykurovania budov, pouličné osvetlenie. S vývojom nových 
technológií tento trend bude nezvratne pokračovať. Je 
tu neistota na trhu týkajúca sa ďalšieho vývoja, ktorá 
citeľne brzdí výstavbu nových energetických zdrojov. 
Táto neistota pramení nielen z nerozvážnych zásahov 
Bruselu, národných vlád a regulátorov do vývoja trhov 
a medzinárodných konfliktov, ale aj z technologického 
pokroku. Výstavba veľkých energetických celkov 
s horizontom návratnosti a prevádzky v desiatkach rokov 
je v podmienkach Európy a iných vyspelých ekonomík 
sveta naozaj veľmi otázna, už aj vzhľadom na populačný 
vývoj. Preto je v súčasnosti a blízkej budúcnosti vo väčšine 
krajín EÚ rozumnejšie investovať do úspor, modernej 
distribučnej a prepravnej infraštruktúry, skladovania 
energií a menších lokálnych zdrojov, a to všetko si 
vyžaduje nové technológie a riešenia. 

Rozhovor pripravila Ľudmila Buláková

Kľúčové bude, či sa projekt 
energetickej únie bude mať 
možnosť rozvíjať v relatívne 

pokojnom prostredí.
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aspekty energetickej únie  
– téma pre slovenské predsedníctvo EÚ

Ťažiskom bola energetická únia, ktorá je podľa 
J. Nociara dlhodobý projekt a pri jej vypracovaní sa 
nepoužil klasický model, najskôr dohoda, potom 
materiál, aj keď sa „nezrodila“ bez početných 
konzultácií. Klasický postup by si vyžadoval čas, 
a toho nie je nazvyš. Z diskusie vyplynulo okrem 
iného, že energetická bezpečnosť neznamená 
sebestačnosť pre každú krajinu jednotlivo. Tento 
koncept je už prekonaný. Podľa moderátora J. Badidu 
je úsilie o sebestačnosť istým prejavom nedôvery 
voči ostatným krajinám. Nejde ani o federalizáciu 
v oblasti energetiky, energetická únia prináša jedno 
spoločné pre všetky krajiny, a to harmonizáciu. Zhoda 
panovala v tom, že cesta k jej realizácii bude náročná. 
Podľa veľvyslanca A. Micovčina by si všetkých 28 
členských krajín malo položiť tri základné otázky: 
posilní energetická únia našu ekonomiku?, posilní 
našu bezpečnosť?, prinesie technologický pokrok? 
Ak si na všetky otázky odpovie kladne, potom je čas 
začať o tom diskutovať. Podľa neho sú signály, ktoré 
prichádzajú z krajín, pozitívne. 

Samostatnou otázkou bolo posilnenie právomoci 
agentúry ACER. J. Nociar informoval, že v návrhu sa 
s tým ráta, proti však boli všetci národní regulátori. 
Podľa M. Mišíka to nie je ani tak otázka technická 
ako skôr politická. Padlo aj porovnanie s bankovým 
dohľadom, ktorý si pred piatimi rokmi nevedeli 
niektoré krajiny ani len predstaviť, a dnes sa stal 
skutočnosťou. Aj keď v energetike je situácia trošku 

odlišná, ide o to, že sa musia nastaviť mechanizmy, a to je, 
podľa A. Micovčina, politické rozhodnutie.

V diskusii o energetickom mixe J. Nociar informoval, 
že predstava Bruselu nie je vydať nejaké záväzné limity 
pre jednotlivé krajiny, skôr energetický mix nepriamo 
ovplyvňovať emisnými limitmi.

V súvislosti s našim predsedníctvom v EÚ na budúci rok 
A. Micovčin zdôraznil, že predsedníctvo nie je o posudzovaní 
národných záujmov, ale o posune celej Európy. Podľa 
P. Javorčíka bude energetická únia silnou témou nášho 
predsedníctva. Výzvou je skĺbiť záujmy jednotlivých štátov, 
prekonávať bariéry pri  presune istých kompetencií a ustrážiť 
debatu o energetickom mixe jednotlivých krajín. J. Petrovič 
doplnil, že chceme byť v tomto smere férovým a objektívnym 
sprostredkovateľom tém jednotlivých členských krajín.

Zástupcovi z Bruselu adresoval otázku z pléna aj 
predstaviteľ SPNZ Ján Klepáč, ktorý chcel vedieť, aké sú 
jeho vízie o zemnom plyne v horizonte 20  30 rokov. Podľa 
J. Nociara nevieme zatiaľ zemný plyn nahradiť ničím iným, 
a práve preto, aby sa stal zdrojom a nie politickým nástrojom, 
sa v energetickej únii ráta s troma možnými zdrojmi dodávok 
pre každú krajinu. 

Ľudmila Buláková

Na tému z nadpisu pripravilo Centrum 
pre európske záležitosti v spolupráci 
s Ministerstvom zahraničných vecí 

a európskych záležitostí SR na 12. marca 2015  
workshop, na ktorom sa zúčastnili: štátny 
tajomník ministerstva hospodárstva Peter 
Javorčík (prvý zľava), Alexander Micovčin 
(druhý sprava), veľvyslanec na Stálom 
zastúpení SR pri EÚ v Bruseli, Juraj Nociar 
(tretí sprava), šéf kabinetu podpredsedu EK 
Maroša Šefčoviča, Ján Petrovič (tretí zľava), 
generálny riaditeľ sekcie energetiky MH SR, 
Matúš Mišík (druhý zľava) z katedry politológie 
Filozofickej fakulty UK v Bratislave. Diskusiu 
viedol Jozef Badida (prvý sprava) z portálu 
energieprevas.sk.

Diskutujúci sa zhodli v tom, že žiadna členská krajina 
nemôže riešiť problémy energetiky sama. Je nevyhnutné 
riešiť ich na európskej úrovni.

Energetická únia nie je federalizácia 
energetiky, ale jej harmonizácia.
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V široko koncipovanom 
projekte energetickej 
únie si všetky krajiny 
vedia nájsť svoje 
priority 

Prečo prichádza EU s projektom energetickej únie 
práve teraz?

Európsky energetický systém čelí čoraz naliehavejšej 
potrebe zabezpečiť všetkým občanom bezpečnú, 
udržateľnú, cenovo dostupnú a konkurencieschopnú 
energiu. Už kríza v 2009 ukázala niektoré slabosti 
nášho systému, a to najmä prílišnú závislosť od jedného 
dodávateľa plynu a slabo prepojené energetické systémy. 
V súčasnej situácii otázky bezpečnosti energetických 
dodávok vystupujú ešte viac do popredia. Domácnosti 
i podniky majú taktiež čoraz väčší záujem na cenovej 
dostupnosti energií a konkurencieschopných cenách. 
Ceny plynu sú stále viac ako dvojnásobné v porovnaní 
s USA. Veľkoobchodné ceny elektriny sú vyššie len asi 
o 30 percent, vysoké ceny pre koncových zákazníkov 

ohrozujú konkurencieschopnosť podnikov a môžu viesť 
k energetickej chudobe v prípade domácností. 

Taktiež je potrebné znížiť emisie skleníkových plynov, 
v tejto oblasti ide najmä o ďalšie kroky na globálnej 
úrovni, ako aj ďalšie zlepšovania energetickej efektívnosti 
a politiky v oblasti obnoviteľných energetických zdrojov.

Čo prináša energetická únia z hľadiska diverzifikácie 
zdrojov a dodávateľov?

53 percent spotrebovanej energie v EÚ pochádza 
z dovozu. Niektoré krajiny vrátane Slovenska dovážajú 
všetok plyn od jediného dodávateľa. Diverzifikácia 
zdrojov a dodávateľov energie je kľúčovým prostriedkom 
na zvýšenie našej energetickej bezpečnosti. K posilneniu 
diverzifikácie a bezpečnosti európskeho odvetvia 
energetiky prispeje preskúmanie nových regiónov 
z hľadiska dodávky palív, preskúmanie nových technológií, 
ďalší rozvoj domácich zdrojov a zdokonaľovanie 
infraštruktúry na prístup k novým zdrojom dodávok. 

ROZHOVOR

Európska komisia zverejnila vo februári 
tohto roku dva kľúčové balíčky. Prvým 
je projekt energetickej únie z dielne 

podpredsedu EK Maroša Šefčoviča, ktorý je 
založený na akciách v 5 navzájom prepojených 
oblastiach: energetická bezpečnosť, solidarita 
a dôvera; plne integrovaný európsky trh s ener
giami; energetická efektívnosť; dekarbonizácia 
a výskum, inovácie a konkurencieschopnosť. 
Súčasťou balíčka sú tri oznámenia Európskej 
komisie týkajúce sa projektu energetickej únie, 
energetických prepojení a dosiahnutia klimaticko
energetických cieľov do roku 2030, ako aj akčný 
plán implementácie energetickej únie. 
Druhý balíček obsahuje dokumenty k Európ
skemu semestru. Jeho súčasťou je oznámenie 
Európskej komisie a 27 hodnotiacich správ 
k jednotlivým členským štátom (okrem Grécka) 
a k eurozóne. Na podrobnosti sme sa spýtali 
ekonomickej radkyne na Zastúpení Európskej 
komisie na Slovensku Lívie Vašákovej.

Vyštudovala Fakultu podnikového manažmentu 
na Ekonomickej univerzite v Bratislave 
a postgraduálny program Europa - Kolleg 
v Hamburgu. Absolvovala študijné programy 
na viacerých univerzitách v Rakúsku, Nemecku, 
Francúzsku a v Slovinsku. 
Vyše 12 rokov pracuje na rôznych pozíciách 
v európskych inštitúciách. Od roku 2005 
do januára 2013 pracovala na generálnom 
riaditeľstve Európskej komisie pre energetiku. 
Od februára 2013 zastáva pozíciu ekonomickej 
radkyne na Zastúpení EK na Slovensku, kde sa 
venuje komunikácii európskych ekonomických 
a sociálnych politík. 

Livia.Vasakova@ec.europa.sk, Events@europa.sk

Ing. Lívia Vašáková 
(1977)
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Hodnotiaca správa EK obsahuje 
veľmi pozitívne hodnotenie 

pokroku dosiahnutého v oblasti 
plynárenských prepojení 

na Slovensku.

Pokiaľ ide o plyn, Európska komisia pracuje na revízii 
nariadenia o bezpečnosti dodávky plynu. Takisto 
sa pracuje aj na južnom koridore zemného plynu, 
stratégii lepšieho využitia potenciálu skvapalneného 
zemného plynu a zásobníkov, ako aj na budovaní 
uzlov skvapalneného plynu s viacerými dodávateľmi 
v strednej a východnej Európe a Stredomorí.

Ako chce Európska komisia podporiť investície 
do energetickej infraštruktúry?

Energetická infraštruktúra sa obyčajne 
financuje prostredníctvom  trhu a z taríf, ktoré 
platia používatelia sietí. Len málo európskych 
infraštrukturálnych projektov si bude  vyžadovať 
grant z Nástroja na prepájanie Európy (NPE). Ide 
o projekty, ktoré nie sú zaujímavé z komerčného 
hľadiska, no majú pozitívne externality: bezpečnosť 
dodávok, solidaritu či technologickú inováciu.

V mnohých ďalších projektoch sa dajú využiť 
iné metódy financovania, pri ktorých je pákový 
efekt vyšší než v prípade grantov alebo priamej 
finančnej pomoci. Platí to pre finančné nástroje 
v rámci NPE, no ešte viac pre Európsky fond pre 
strategické investície (EFSI), ktorý bude mimoriadne 
významným doplnkom k NPE pri financovaní 
projektov energetickej infraštruktúry v Európe.

Aké sú prvé ohlasy?

Ohlasy sú vo veľkej miere pozitívne. Tým, že je 
projekt energetickej únie tak široko koncipovaný, 
všetky krajiny si vedia v ňom nájsť svoje priority. 
Pre severské krajiny, prípadne  Nemecko je to 
časť týkajúca sa dekarbonizácie, energetickej 
efektívnosti a obnoviteľných energetických zdrojov, 
kým pre náš región, Bulharsko a Pobaltie je to skôr 
otázka energetickej bezpečnosti a solidarity. Spojené 
kráľovstvo a iné západoeurópske krajiny si sľubujú 
od projektu aj redesign fungovania trhu s elektrickou 
energiou. Projekt vzbudil veľkú pozornosť v kraji
nách EÚ, čo svedčí o jeho relevantnosti. Bol aj 
hlavným predmetom rokovania marcovej Európskej 
rady, ktorá ho v plnej miere podporila. Európski 
lídri vyzdvihli v oblasti plynárenstva najmä 
význam budovania energetických prepojení, lepšiu 
implementáciu pravidiel v oblasti vnútorného trhu 
a bezpečnosti dodávok, ako aj v prípade zmlúv 
s externými dodávateľmi. Podporili aj prípravu 
legislatívy na splnenie cieľov do roku 2030. Zámerom 
Európskej komisie je stretávať sa s odbornou 
verejnosťou a získavať spätnú väzbu na rôzne aspekty 
energetickej únie. Podnety privítame aj na Zastúpení 
Európskej komisie na Slovensku, ktoré potom 
sprostredkujeme  kolegom v Bruseli.  
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Vráťme sa teraz k druhému dokumentu, ktorý 
Európska komisia zverejnila vo februári. Čo 
hodnotiaca správa vlastne je, a prečo sa v nej spomína 
energetika?

Európska komisia každý rok v rámci Európskeho se
mestra hodnotí ekonomické a sociálne politiky členských 
krajín vrátane Slovenska. Zameriava sa najmä na rozpočty, 
makroekonomické politiky, politiky zamestnanosti, 
ako aj štrukturálne politiky a reformy. Cieľom je 
pozrieť sa na oblasti, ktoré by mohli viesť k zlepšeniu 
konkurencieschopnosti, zvýšeniu hospodárskeho rastu 
a zamestnanosti. Čo sa týka Slovenska, hodnotiaca 
správa sa v tomto roku podrobne venuje zamestnanosti; 
vzdelávaniu; daniam; zdravotníctvu; podnikateľskému 
prostrediu vrátane výskumu a inovácii, energetiky 
a dopravy; a kvalite verejnej správy s dôrazom na boj proti 
korupcii, verejné obstarávanie, súdnictvo a manažment 
EÚ fondov. Správa hodnotí aj pokrok, ktorý Slovensko 
spravilo za uplynulých 12 až 18 mesiacov.

Čo konkrétne hovorí správa o energetike 
na Slovensku?

Správa obsahuje veľmi pozitívne hodnotenie pokroku 
dosiahnutého v oblasti plynárenských prepojení. Vďaka 
Plánu hospodárskej obnovy Európy, ktorý bol schválený 
Európskou radou v 2008, sa spustili reverzné toky 

z Rakúska a Čiech. Slovensko ukázalo aj veľkú solidaritu 
s Ukrajinou. V septembri 2014 sa spustil spätný tok plynu 
na Ukrajinu. Slovensko tiež podniklo všetky potrebné 
kroky na spustenie plynového prepojenia s Maďarskom. 
Plánuje sa aj prepojenie s Poľskom. Na tieto fyzické 
prepojenia nadväzuje aj príprava tzv. sieťových kódexov, 
ktoré by mali uľahčiť toky plynu medzi európskymi 
krajinami aj v oblasti regulácie a administratívy.

Menej optimisticky sa EK vyjadruje k energetickej 
efektívnosti a k vysokým cenám elektrickej energie 
pre priemysel. Slovensko je stále jednou z krajín s najvyššou 
energetickou intenzitou. V kombinácii s vysokými cenami 
elektrickej energie pre priemysel a so skutočnosťou, 
že sme jedna z najpriemyselnejších krajín, to nie je dobrá 
správa tak pre konkurencieschopnosť priemyslu, ako 
aj pre hospodársky rast a zvyšovanie zamestnanosti. 
Napríklad objem priamych zahraničných investícií (FDI) 
po roku 2008 prudko klesol a je nižší aj v porovnaní 
s okolitými krajinami. Čo sa týka cien elektrickej energie 
pre priemysel, zdá sa, že dôvodom nie sú veľkoobchodné 
ceny elektriny, ktoré sa pohybujú na úrovni okolitých 
štátov, ale skôr regulované zložky ceny. 

EK sa kriticky vyjadruje aj k transparentnosti regulácie. 
Privítali by sme, keby regulátor lepšie zdôvodňoval svoje 
rozhodnutia, ako aj potrebu prípadnej ďalšej regulácie, 
napríklad prostredníctvom zverejňovania analýz a dát, 
aby odborná verejnosť bola viac zahrnutá do procesu 
konzultácie.

Energetická bezpečnosť a budovanie energetickej únie
Aktuálna téma energetickej bezpečnosti a energetickej únie 

sa stala predmetom panelovej diskusie aj na pôde Právnickej 
fakulty UK v Bratislave, ktorá sa uskutočnila 26. marca 2015. 
Vystúpil na nej aj premiér Róbert Fico, ktorý zopakoval základné 
tézy slovenskej vlády v oblasti energetiky. Na adresu schváleného 
konceptu energetickej únie zopakoval, že energetický mix musí 
zostať v právomoci jednotlivých členských krajín. Slovensko 
patrí ku krajinám, ktoré nesúhlasia s posilnením právomoci 
ACER na úkor národných regulátorov. Plnenie klimatických 
cieľov v Európe nesmie byť súťažou o najlepších, musí sa hľadať 
hranica ekonomickej únosnosti. 

Venoval sa aj plynárenskej infraštruktúre a v tejto súvislosti 
vyzdvihol projekt Eastring, ktorý má podporu vlády, pretože 
má zásadný význam pre prepojenie zraniteľných trhov 
a zasluhuje si podľa neho aj pozornosť EK. Neistá situácia okolo 
prepravy ruského plynu cez Ukrajinu, a tým aj cez Slovensko 
je veľkou výzvou pre Eustream, aby hľadal nové cesty využitia 
prepravného plynovodu. 

Dotkol sa aj najnovšieho vyhlásenie ukrajinských 
predstaviteľov o zastavení nákupu zemného plynu z Ruska. 
Odmietol však prípadný tlak na otočenie smeru toku plynu 
v našej prepravnej sústave zo západu na východ, pretože by 
to bolo, podľa neho, porušením zmluvnej základne medzi 
Slovenskom a Ruskom.

Zopakoval aj stanovisko vlády v súvislosti 
s predajom 66 % podielu v SE. Podmienkou na súhlas 
je okrem iného aj dokončenie rozostavaných 
blokov v jadrovej elektrárni Mochovce. Informoval 
tiež o predĺžení podpory pre ťažbu hnedého uhlia 
v Novákoch do roku 2030.

Dnes je, podľa premiéra Fica, téma energetiky 
o prežití.

Ľudmila Buláková 

V panelovej diskusii vystúpil okrem R. Fica 
aj predseda predstavenstva SPP Štefan Šabík (vľavo), 
ktorý sa venoval výzvam v plynárenskom sektore.
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Cieľom projektu „Inštalácia tandemových 
turbosústrojov“ (ďalej len ITT) na kompresorovej stanici 
Veľké Zlievce (ďalej len KS03) bolo navrhnúť technické 
riešenie, ktoré zabezpečí efektívnu, variabilnú, spoľahlivú 
a bezpečnú prepravu zemného plynu cez KS03 berúc 
do úvahy znižovanie vplyvov prevádzky KS na životné 
prostredie. 

Na dosiahnutie cieľov tohto projektu bolo potrebné 
analyzovať súčasný stav technológií prepravnej sústavy 
a zadefinovať technické požiadavky na nové turbosústroje 
(ďalej len TuS). 

Analýzou sa preukázalo, že variabilný prepravný 
režim prepravnej sústavy znamená zmenu hydraulických 
pomerov v prepravnom systéme, ktoré majú vplyv na vy
užívanie vhodných turbokompresorov, ktoré sú na to 
prispôsobené. Na základe vypracovaných ekonomických 
a technických analýz bolo rozhodnuté, že na optimálne 
splnenie cieľa projektu je potrebné nainštalovať 2 nové 
TuS s výkonom 31 ÷ 34 MW pri ISO podmienkach s dvomi 
tandemovými turbokompresormi a s možnosťou ich 
prevádzkovania v paralelnom alebo v sériovom režime. 

Projekt ITT sa začal v auguste 2009 a projektový tím, 
ktorý pozostával z nominantov spoločnosti Eustream, 
rozdelil priebeh projektu do týchto základných fáz:

1.  Príprava projektu, vypracovanie technických 
špecifikácií projektu a príslušnej dokumentácie.

2.  Proces obstarávania inžinieringu a projekčnej 
činnosti.

3.  Základný inžiniering, vypracovanie dokumentácie 
pre územné konanie a príprava dokumentácie 
pre integrované stavebné povolenie.

4.  Proces obstarávania zhotoviteľov a dodávateľov.
5.  Detailný inžiniering, príprava realizačnej 

projektovej dokumentácie a vykonávacích 
špecifikácií pre jednotlivých dodávateľov 
a zhotoviteľov.

6.  Realizácia projektu, kontrola dodávok jednotlivých 
hlavných materiálov, kontrola míľnikov realizácie 
projektu.

7.  Individuálne a funkčné testovanie nových 
technologických celkov a spúšťanie novej 
technológie do testovacej prevádzky.

V projekte ITT sa uskutočnilo osem výberových konaní 
na dodávateľov a zhotoviteľov jednotlivých hlavných 
celkov.

Najväčšie tendre (výbery) 

•  Výber generálneho projektanta, ktorý vykonával 
kompletný inžiniering a projekciu pre tento projekt. 
Túto činnosť zabezpečil víťaz medzinárodného tendra 
 GasOil Engineering, a. s. 

•  Výber dodávateľa TuS, ktorý zabezpečil dizajn a výrobu 
TuS, následne ich inštaláciu a spustenie do prevádzky. 
Tento medzinárodný tender vyhrala anglická spoločnosť 
Rolls  Royce Power Engineering Plc.

•  Výber zhotoviteľa technologickej časti projektu 
a koordinátora stavby ITT, ktorého predmetom 
zmluvy bolo zrealizovať technologickú časť projektu. 
Tento tender vyhralo konzorcium firiem ZIPP a PSJ 
Hydrotranzit. 

•  Výber zhotoviteľa stavebnej časti projektu, ktorého 
predmetom zmluvy bola realizácia stavebnej časti 
projektu. Tento tender vyhralo konzorcium firiem ZIPP 
a PSJ Hydrotranzit. 

•  Výber zhotoviteľa elektrickej časti projektu, ktorého 
predmetom zmluvy bolo zrealizovať elektrickú a MaR 
(meranie a reguláciu) časť projektu. Tento tender opäť 
vyhralo konzorcium firiem ZIPP a PSJ Hydrotranzit. 

Po spomínaných tendroch, následnej výstavbe 
a inšta lácii nových TuS, ktoré dodala spoločnosť 
Rolls  Royce PE, má spoločnosť Eustream k dispozícii dva 
nové tandemové TuS. Tieto moderné stroje sú vybavené 
spaľovacími komorami DLE (Dry Low Emission). Systém 
DLE zabezpečuje nízke hodnoty emisií NOx a CO suchou 
cestou, čo umožňuje dodržanie požiadavky emisnej 
legislatívy.

Inštalácia tandemových turbosústrojov 
na kompresorovej stanici Ks03

Rastislav ZELEŇÁK, Peter TÓTH

Nová technológia inštalácie 
tandemových TuS na kompre

sorovej stanici KS03 sa vyznačuje 
základnými technickými parame

trami, ktoré sú uvedené pri ISO 
podmienkach.

SLOVGAS❙apríl 2015Techniky a Technológie

23



Technické parametre novej technológie

Nová technológia sa vyznačuje základnými technickými 
parametrami, ktoré sú uvedené pri ISO podmienkach:
Plynová turbína RB 211-24GT DLE RT61 (obr. 1):

•  výkon 32,99 MW,
•  tepelná účinnosť 41 %,
•  nominálne otáčky výkonovej turbíny 4 850 min1.

Plynový turbokompresor RF BB 36 so systémom 
suchých plynových upchávok (obr. 2):

•  rotor s jedným obežným kolesom,
•  stator je vybavený variabilnými navádzacími 

lopatkami,
•  polytropická účinnosť v dizajnovom bode 87,8 %,
•  maximálny kompresný pomer 1,39,
•  hmotnosť celého kompresora je 42,8 t.
Zaujímavosťou a svetovým unikátom tejto technolo

gickej aplikácie na plynovodných systémoch, ktorý 
projektový tím spoločnosti Eustream po prvý raz zohľad
nil pri riešení dizajnu projektu, je tandemové zapojenie 
turbokompresorov. Jedným hriadeľom sú poháňané dva 
turbokompresory, ktoré môžeme zapojiť do paralelnej aj 
sériovej prevádzky, a tým zabezpečiť pokrytie širokej šká
ly hydraulických požiadaviek plynárenskej sústavy. Každý 
kompresor je zároveň vybavený variabilnými navádzacími 
lopatkami (obr. 3), ktorými je možné automaticky zmeniť 
(upraviť) pracovnú charakteristiku turbokompresora. 

Zrealizovaním týchto technologických aplikácií je 
možné zabezpečiť pokrytie širokej škály hydraulických 
požiadaviek plynárenskej sústavy pri efektívnejšom 
prevádzkovaní TuS.

Realizácia stavby

Výstavba projektu ITT sa začala 30. septembra 2011 
odovzdaním staveniska jednotlivým zhotoviteľom 
(obr. 4). Počas realizácie projektu, projektový tím 
investora, ako aj tímy jednotlivých dodávateľov 
a zhotoviteľov na dennej báze riešili úlohy, ktoré vznikli 
počas realizácie stavby. Uvedený projekt si vyžadoval 
komplexnú pripravenosť riešiteľského tímu. Išlo najmä 
o komunikáciu a spoluprácu so slovenskými úradmi, 
o intenzívnu komunikáciu so zahraničnými dodávateľmi 
a v neposlednom rade aj s jednotlivými zhotoviteľmi. 

Pri samotnej výstavbe boli zaznamenané určité 
termínové posuny, ktoré spôsobili neskoršie dodávky 
potrubných komponentov, dlhšia mechanická 
kompletizácia TuS, ako aj opakovanie jednotlivých testov 
a odstraňovanie porúch, s ktorými sa projektový tím 
musel vyrovnať.

15. októbra 2013 turbokompresory, ktoré sú oficiálne 
označené aj ako R1 a R2, úspešne prešli 72hodinovým 
komplexným testom. Po tomto základnom teste, ktorým 
bola preukázaná bezpečná prevádzka TuS, sa začali 

obr. 3 Pohľad na variabilné navádzacie lopatky 
turbokompresora

obr. 4 Pohľad na mechanizmy, zemné a stavebné 
práce na projekte ITT

obr. 1 Plynová turbína RB 211-24GT DLE RT61 
nainštalovaná v akustickom kryte

obr. 2 Plynový turbokompresor RF BB 36 nainštalova-
ný za akustickým krytom plynovej turbíny
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600hodinové testy obidvoch turbokompresorov. Samotné 
testy si vyžiadali generálnu koordináciu zúčastnených 
dodávateľov, ktorí zabezpečovali spúšťanie jednotlivých 
príslušných technologických zariadení do prevádzky. 

Po úspešnom skončení testov jednotlivých TuS, ako 
aj ostatných technologických celkov, sa  6. decembra 
2013, v súlade s integrovaným stavebným povolením, 
začala ročná skúšobná prevádzka.

V súlade s integrovaným stavebným povolením, 
nadobudnutím účinnosti rozhodnutia Inšpekcie život
ného prostredia Banská Bystrica bolo k 13. januáru 
2015 povolené užívanie stavby ITT v trvalej prevádzke. 
Na obr. 5 a 6 sú pohľady na zrealizované časti projektu 
ITT.

Po náročnej práci investora, jednotlivých dodávateľov, 
ako aj zhotoviteľov, ktorá trvala  iba 27 mesiacov, máme 
k dispozícii nové tandemové TuS. Projekt si vyžadoval 
vysoké nasadenie všetkých zainteresovaných strán počas 
priebehu všetkých fáz, osobitne počas realizácie samotnej 
výstavby. Prevádzkovateľ KS03 môže plne využívať 
novú technológiu na prepravu zemného plynu novými 
efektívnejšími, nízko emisnými TuS s technologickými 

aplikáciami, ktoré zabezpečia pokrytie širokej škály 
hydraulických požiadaviek plynárenskej sústavy.

Lektor: doc. Ing. Branislav Knížat, CSc., STU v Bratislave

obr. 5 Pohľad na nové technologické haly TuS 
a príslušnú časť potrubných rozvodov

obr. 6 Pohľad na novú technologickú halu TuS R2 
a energetickú halu
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Presnosť merania plynných médií  
rotačnými piestovými plynomermi  
z pohľadu výrobcu meradla

Zákazník, ktorý kupuje plynomer očakáva, že meradlo, 
ktoré si kúpil, bude merať presne, správne a najmä 
bez porúch. Okrem požiadaviek zákazníka vstupujú 
do tohto procesu legislatívne požiadavky, ktoré musia byť 
takisto splnené. Na nasledujúcich riadkoch rozoberieme 
problémy týkajúce sa merania metrologických parametrov 
rotačných piestových plynomerov s bližším zameraním 
na interakciu tohto typu meradla s meracím zariadením 
a možné dôsledky tejto interakcie. Chceli by sme tiež 
poukázať na chýbajúce normatívne definície, ktoré by 
mohli znížiť riziko namerania nesprávnych výsledkov 
metrologických parametrov závislých od spôsobu 
zostavenia meracieho zariadenia.

Z hľadiska normatívnych definícií sú pre rotačné 
piestové plynomery v EÚ platné dva dokumenty, a to 
EN 12480 a OIML R 1371&2. Za zmienku možno ešte 
stojí ANSI Standard B109.3, ktorý je aplikovaný v USA 
a Kanade. Európska norma EN 12480 bola v roku 
2004 na Slovensku prijatá ako slovenská technická 
norma s označením STN EN 12480:2004. Z pohľadu 
metrologických parametrov a spôsobu ich merania, 
v podmienkach inštalácie meradla, norma STN EN 12480 
uvádza iba zmienku o možnosti, že „ak to zákazník 
požaduje, skúška indikácie sa môže vykonať za špecifických 
podmienok (blízkych prevádzkovým) [1]“ a určuje presné 
miesta na určenie straty tlaku plynomeru v meracích 
bodoch definovaných 1xDN (jedenkrát priemer potrubia) 
pred a za plynomerom. V OIML nájdeme požiadavky 
na definovanie inštalačných podmienok aj vzhľadom 
na pulzácie a akustické interferencie, tento bod však nie 
je spojený s overovaním či testovaním plynomeru, skôr 
s jeho inštaláciou a umiestnením z pohľadu prevádzky 
a uvedené spadá do povinností výrobcu meradla.

Rotačný piestový plynomer  
a jeho princíp merania

Rotačný piestový plynomer (obr. 1) je prístroj 
na meranie objemu plynných médií a pracuje na princípe 

objemového merania plynu, pričom zaznamenáva objem 
plynu pri prevádzkových podmienkach.

Plynomer sa skladá z dvoch rotujúcich piestov, ktoré 
majú prierez v tvare číslice osem. Piesty sú namontované 
v telese so vstupným a výstupným otvorom, ktoré slúžia 
na vstup a výstup meraného plynu. Oba piesty sú spojene 
pomocou synchrónnych kolies. Pri pretekaní plynu 
zo vstupu na jeho výstup sú piesty plynomeru roztáčané 
pretekajúcim plynom.

Jedno otočenie systému piestov zodpovedá 
definovanému objemu plynu (cyklicky objem) a objem 
pretečeného plynu cez plynomer je úmerný počtu otáčok 
piestov. Otáčky piestov sa cez redukčnú prevodovku 
a magnetickú spojku prenášajú na mechanické počítadlo 
zobrazujúce pretečený objem plynu.

Z princípu merania tohto typu plynomeru vychádza, 
že pri meraní plynu sú medzi piestami plynomeru 
a jeho telesom uzatvárané malé objemy a tieto sú potom 
na výstupe z plynomeru vypúšťané do výstupného 
potrubia. Toto spôsobuje vznikanie tlakových 
a prietokových impulzov pred aj za plynomerom. 
Pre objasnenie tohto javu vysvetlíme teoretické správanie 
sa plynu v rúre za plynomerom.

Teória vlnenia plynu v rúre  
za jedným plynomerom

Matematický model opisujúci kmitanie vzduchu v rúre 
na jednej strane pripojenej k rotačnému plynomeru, ktorý 
je zdrojom periodickej zmeny tlaku na vstupe do rúry, 

Vplyv podmienok merania 
na metrologickú presnosť rotačných 
piestových plynomerov

Ľubomír BREZINA, Róbert BARTKO

obr. 1 Rotačný piestový plynomer
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a na druhej strane z nej vychádzajúci vzduch do okolitého 
prostredia, zachytáva obr. 2.

Diferenciálna rovnica opisujúca kmitanie vzduchu 
v rúre kruhového prierezu dĺžky L je v tvare

kde 
B  modul objemovej stlačiteľnosti plynu,
ρ  hustota.

Riešenie hľadáme v tvare

a okrajové podmienky (OP) sú v tvare

Kde OP v tvare rovnice (3) vyjadruje voľný koniec 
rúry a OP v tvare rovnice (4) vyjadruje periodickú zmenu 
tlaku na výstupe z plynomera. Vzhľadom na okrajové 
podmienky môžeme riešenie parciálnej diferenciálnej 
rovnice napísať v tvare

Riešenie dané rovnicou (5) nám opisuje priebeh tlaku 
na ľubovoľnom mieste a čase vo výstupnej rúre. 

Meranie na testovacej stanici s jedným 
plynomerom a dlhou rúrou za plynomerom 

Ako vyplýva z predchádzajúcich kapitol, objemový 
princíp meradla môže mať za určitých podmienok 
interakciu s ďalším meradlom, v tomto prípade etalónom 
meracej stanice, alebo meradlo môže byť v interakcii 
s ďalšími konštrukčnými prvkami meracej stanice.  

Pokiaľ sa bližšie pozrieme na použitie rôznych 
etalónových meradiel a ich možné ovplyvňovanie 
presnosti pulzovaním tlaku a prietoku, etalónové mera
dlá sa správajú rôzne a vždy veľmi záleží od princípu 
fungovania meradla. Napríklad pri použití Venturiho 
dýzy pracujúcej v kritickom režime prietoku bude 
takéto ovplyvňovanie prakticky nulové za predpokladu, 
že dýza pracuje dostatočne ďaleko od hranice kritického 
tlakového pomeru. Rovnako pri použití turbínového 
plynomeru pri dodržaní odporúčaných usmerňovacích 
dĺžok potrubia pred a za plynomerom nebude týmito 
pulzáciami ovplyvnený. Čo sa však stane v prípade 
použitia rotačného piestového plynomeru ako 
etalónového meradla? Jednotlivé plynomery sa budú 
navzájom ovplyvňovať. Budú sa správať ako dva zdroje 
kmitania  pulzovania prietoku a tlaku, a taktiež bude 
toto pulzovanie vytvárať stojaté vlnenie v potrubí medzi 
týmito dvoma meradlami, a aj pred a za nimi.

Samotný rotačný piestový plynomer sa správa ako 
zdroj, z ktorého sa šíria tlakové impulzy oboma smermi 
a vlny v týchto smeroch sa v ideálnom prípade medzi 
sebou neovplyvňujú. V realite dochádza k čiastočnej 
interakcii z dôvodu škodlivého priestoru v plynomeri 
medzi piestami navzájom a piestami a telesom plynomera.  
Napriek tomu, že sa vstupná a výstupná strana plynomeru 
správajú samostatne, v konečnom dôsledku je tento 
vplyv prenesený na plynomer a je možné ho pozorovať 
na tlakovej strate plynomeru a aj metrologickej presnosti 
plynomera (obr. 3).

obr. 2 Model na opis kmitania 

obr. 3 Schéma merania s jedným plynomerom

Rotačný piestový plynomer sa 
správa ako zdroj, z ktorého sa 

šíria tlakové impulzy oboma 
smermi a vlny v týchto smeroch sa 
v ideálnom prípade medzi sebou 

neovplyvňujú.

(1)

(2)

(4)

(5)

(3)
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Na potvrdenie tohto konštatovania sme vykonali sériu 
meraní priebehu tlakov pred a za plynomerom v potrubí 
pomocou rýchleho tlakomeru a chyby plynomera 
a tlakovej straty pomocou pomalého tlakomera [2]. 
Výsledky sú zobrazené na obr. 4, kde smerodajné 
odchýlky (root mean square  RMS) tlaku za plynomerom 
sú označené pomocou červenej čiary a štvorčekov, 
pred plynomerom pomocou modrej čiary a kosoštvorcov. 
Vľavo je zobrazená závislosť chyby plynomera (zelená 
prerušovaná čiara a trojuholníky) nameraných smerodaj
ných odchýlok tlakov pred a za plynomerom na prietoku. 
Tam, kde nadobúda RMS tlakov extrém, je vidieť aj 
zmenu v priebehu chýb. Na obr. 4 vpravo je zobrazená 
podobná závislosť, a to tlaková strata (zelená plná čiara 
a trojuholníky) a nameraných smerodajných odchýlok 
tlakov pred a za plynomerom na prietoku. Aj tu sa potvrdila 
závislosť zmeny tlaku a RMS tlakov pred a za plynomerom. 
Vidíme, ako je chyba plynomera závislá od konštrukčných 
parametrov meracej stanice, RMS tlakov pred a za závisí 
od dĺžky rúr pred a za plynomerom.

Meranie na testovacej stanici  
s dvoma plynomermi

Zobrali sme dva rovnaké rotačné plynomery a zapojili 
sme ich na testovacej stanici podľa obr. 5. Na meranie sme 
použili meraciu stanicu s Venturiho dýzami pracujúcimi 
v kritickom režime. Aby sme zistili ako sa správajú dva 
rotačné plynomery za sebou, zmerali sme chybu a tlakovú 
stratu plynomerov pri troch rôznych dĺžkach rúr medzi 
plynomermi a zároveň sme zmerali priebeh tlaku 
v potrubí medzi týmito dvoma plynomermi.

Najskôr sme každý z plynomerov zmerali samostatne 
vzhľadom na normatívne požiadavky STN EN 12480. 
Tieto metrologické charakteristiky sú uvedené ako báza. 
Potom sme pridali merania chyby pri zapojení oboch 
plynomerov do série s rúrou medzi nimi a nakoniec 
zamenené plynomery. Dĺžka potrubia medzi plynomermi 
bola 9xDN. 

Výsledky z merania na testovacej stanici sú na obr. 6. 
Chyby plynomerov meraných samostatne sú označené 
červenou čiarou, meraných za sebou sú označené modrou 
čiarou a po zámene ich poradia zelenou čiarou. Vidíme, 
že i keď sú rozptyly vo výsledkoch väčšie, môžeme 
povedať, že poradie plynomerov meranie neovplyvňuje 
a výsledky merania sú v rámci neistoty merania stanice. 

Aby sme mohli zmerať priebeh tlaku vznikajúceho 
v potrubí medzi plynomermi, bolo potrubie vybavené 
rýchlospojkami umožňujúcimi merať tlak v rôznych 
bodoch tohto potrubia. 

Na priblíženie nameraných výsledkov sú uvedené dve 
závislosti zobrazujúce namerané RMS tlakov v meracích 
bodoch na 9xDN potrubí medzi plynomermi pri dvoch 
rozdielnych prietokoch 95 m3/h a 120 m3/h (obr. 7). 
Priebeh RMS tlakov potrubí je zobrazený ako funkcia 
miesta na rúre medzi plynomermi, pričom je merané 
od 1. plynomera. Prvý bod v grafickej závislosti zodpovedá 

obr. 5 Schéma meranie s dvoma plynomermi
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obr. 6 Chyba plynomerov pri meraní samostatných 
plynomerov a dvoch za sebou (9xDN) 
so zámenou poradia plynomerov
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obr. 4 Nameraná závislosť RMS tlakov pred a za plynomerom porovnaná s chybou plynomeru (vľavo)  
a tlakovou stratou na plynomeri (vpravo)
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na výpočet relatívnej chyby plynomeru. 
Z grafov je zrejmé, že pri prietoku 120 m3/h 
nameriame na oboch stranách spojovacieho 
potrubia vo vzdialenosti 1xDN od konca 
potrubia porovnateľné tlaky, oproti 
tomu pri prietoku 95 m3/h nameriame 
vo vzdialenosti 1xDN od konca potrubia 
na jednej strane (bod 1) tlak o polovicu nižší 
ako na druhej strane potrubia (bod 7). 

Počas testov podľa zapojení 
v predchádzajúcej kapitole bola zmeraná 
relatívna chyba plynomerov, na ukázanie 
ich vzájomnej interakcie na zmenu 
metrologických parametrov. Pri meraniach 
sme menili dĺžku spojovacej rúry medzi 
plynomermi. Rozmery potrubí boli volené 
tak, aby sme demonštrovali krátku (3xDN), 
strednú (9xDN) a veľkú vzdialenosť medzi 
plynomermi (21xDN). Na porovnanie vplyvu 
dĺžky rúr medzi plynomermi sme uviedli 
merania v grafe na obr. 8. Všetky merania 
pre plynomer 1. sú označené plnou čiarou 
a pre plynomer 2. prerušovanou čiarou. 
Zobrazené chyby plynomerov spojených 
krátkou rúrou sú fialovou čiarou, rúrou 
strednej dĺžky modrou farbou a dlhou rúrou 
zelenou farbou. Červenou farbou sú označené 
chyby plynomerov meraných samostatne.

Meranie metrologických 
charakteristík rotačných piestových 
plynomerov zapojených v sérii

Na základe prezentovaných meraní sa 
otvára otázka, či je možné merať viacej 
rotačných plynomerov za sebou a namerať 
výsledky, ktoré zodpovedajú meraniam 
každého plynomeru samostatne. Tento 
spôsob merania sa s úspechom používa 
pri membránových plynomeroch, kde sa môže 
testovať až 10 plynomerov s objemom 1,2 l 
za sebou a namerané výsledky metrologických 
parametrov zodpovedajú parametrom plyno
merov nameraných pre samo statne umiest nené 
plynomery.

Pre priemyselné rotačné piestové plynomery 
sa však takéto testovacie stanice bežne 
nepoužívajú, takže navrhnutie takejto stanice 
bola naozaj výzva. Meracia stanica určená 
na meranie viacerých rotačných piestových 
plynomerov za sebou bola navrhnutá na meranie 
3 ks rotačných plynomerov do veľkosti G250. 
Testovacia stanica obsahuje účinný filtrovací 
systém, ktorý zabraňuje ovplyvňovaniu 
plynomerov medzi sebou a taktiež ovplyvňovaniu 
etalónov meracej stanice. 

meraciemu bodu tlaku vo vzdialenosti 1xDN za plynomerom a sied
my bod vzdialenosti 1xDN pred plynomerom tak, ako to požaduje 
norma STN EN 12480/A1 bod 5.2.2. Ako je vidieť, priebeh je závislý 
od prietoku, respektíve od frekvencie otáčania piestov rotačného 
plynomeru. Takéto správanie tlaku môže mať vplyv na presnosť 
plynomeru, kde sa tlak pred plynomerom a za plynomerom používa 
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obr. 7 Priebeh RMS tlaku v závislosti od polohy meracieho bodu 
na strednej rúre
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obr. 8 Porovnanie merania chýb dvoch plynomerov meraných 
samostatne a dvoch plynomerov spojených rúrou 9xDN,  
3xDN a 21xDN
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obr. 9 Krivky chýb plynomerov RVG G250 testovaných 
na testovacej stanice na rôznych pozíciách
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Schvaľovacie merania pre takto upravenú stanicu 
prebehli za účasti VSL (NMi) Holandsko a SMÚ Slovensko 
na viacerých rotačných plynomeroch, na rôznych 
pozíciách skúšobnej stanice. Na merania boli použité 
rotačné piestové plynomery so štandardnou dvojpiestovou 
konštrukciou, ako aj dvojkomorové plynomery DUO. 
Grafická závislosť na obr. 9 ukazuje krivku chyby 
plynomeru RVG G250, ktorý bol otestovaný na tomto 
type testovacej stanice vždy na inej pozícii (obr. 10). 
Na ďalších pozíciách boli umiestnené plynomery 
rovnakého typu. Výsledné krivky chýb boli zostrojené ako 
priemer troch meraní na jednotlivom meracom mieste 
plynomeru. Namerané výsledky ukazujú, že nedochádza 
k ovplyvňovaniu metrologických výsledkov plynomermi 
navzájom a meracie miesta stanice sú úplne nezávislé.

Záver

Z vykonaných meraní je zrejmé, že presnosť rotačných 
piestových plynomerov je ovplyvňovaná ich inštalačnými 
podmienkami, či už na testovacej stanici, alebo priamo 
v prevádzke. Takisto je možné potvrdiť závislosť 
presnosti rotačného piestového plynomeru od ďalšieho 
rotačného plynomeru inštalovaného v sérii. Takéto 

zapojenie viacerých plynomerov síce môže byť použité 
na zefektívnenie overovania plynomerov najmä vo výrobe, 
tak ako je to napríklad pri membránových plynomeroch, 
avšak iba za určitých podmienok. Pre takéto testovanie 
rotačných piestových plynomerov  je potrebné použiť 
dostatočný filtračný systém, ktorý zabráni ovplyvňovaniu 
plynomerov medzi sebou.

Z pohľadu definícií inštalácií a umiestňovania 
rotačných piestových plynomerov je nevyhnutné sa 
naďalej zaoberať zadefinovaním inštalačných podmienok 
rotačných piestových plynomerov na úrovni noriem 
a predpisov, a to najmä pri testovaní v laboratóriách. Ako 
sme ukázali našimi meraniami, môže chyba plynomeru 
z dôvodu interakcie s ďalšími súčasťami meracej stanice 
variovať v desatinách percenta, v extrémnych prípadoch 
až do percenta. I keď pri našich meraniach sa žiaden 
plynomer svojou presnosťou nedostal mimo dovolených 
hraníc chýb, posun chýb bol výrazný.

Lektor: Ing. Štefan Makovník, Slovenský metrologický ústav
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Presnosť rotačných piestových 
plynomerov je ovplyvňovaná ich 
inštalačnými podmienkami, či už 

na testovacej stanici, alebo priamo 
v prevádzke.

obr. 10 Meracia stanica určená na meranie viacerých 
rotačných piestových plynomerov
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Okrem regulácie na rozličné tlakové úrovne sa 
regulačné stanice (PS, RS, DRS) rozlišujú aj vekom, 
technickým vybavením, výrobcom a tiež technickým 
stavom a dôležitosťou v distribučnej sieti z hľadiska 
napájania počtu a charakteru odberateľov zemného 
plynu. Je teda logické tvrdiť, že „nie je regulačná stanica 
ako regulačná stanica“. Napriek tomu boli regulačné 
stanice až donedávna prevádzkované takmer rovnakým 
spôsobom, to znamená, že sa na všetkých regulačných 
staniciach vykonávali rovnaké druhy výkonov 
preventívnej údržby a taktiež frekvencia týchto výkonov 
bola zhodná. Začiatkom roka 2015 však spoločnosť 
SPPD pristúpila k implementácii rizika do systému 
riadenia preventívnej údržby regulačných staníc. Tento 
krok spočíva v tom, že každej regulačnej stanici sa priradí 
konkrétna miera rizika, ktorá je daná kombináciou 
pravdepodobnosti výpadku regulačnej stanice 
(prerušenie distribúcie zemného plynu) a závažnosti 
dosahu takejto udalosti. Čím vyššia pravdepodobnosť 
a závažnejší dosah výpadku regulačnej stanice, tým vyššia 
miera rizika priradená predmetnej regulačnej stanice 
a naopak. Na najmenej rizikových RS sa preventívna 
údržba obmedzuje, zatiaľ čo na najviac rizikových RS 
sa preventívna údržba vykonáva častejšie, čo vedie 
k efektívnejšiemu manažmentu aktív z hľadiska alokácie 
nákladov súvisiacich s ich preventívnou údržbou.

Teória rizika

Všeobecná teória týkajúca sa rizika hovorí, že riziko 
je funkciou dvoch premenných, pravdepodobnosti 
a dosahu (následku). Tak ako je už spomenuté v úvode 
tohto článku, platí vzťah, že čím vyššia pravdepodobnosť 
a závažnejší dosah, tým vyššie je výsledné riziko 
a naopak. Je však dôležité si uvedomiť, že ako prvý krok 
pri implementácii rizikovej segmentácie akýchkoľvek 
aktív (v tomto prípade ide o regulačné stanice) je 
nevyhnutné, aby bola zadefinovaná takzvaná nežiaduca 
udalosť. Nežiaduca udalosť je jav, voči ktorému sa 
následne riziko vyhodnocuje spomínaným spôsobom 
(pravdepodobnosť  x dosah). Čiže, základné otázky pri 
implementácii rizikovej segmentácie sú:

1.  Aká je pravdepodobnosť, že dôjde k nežiaducej 
udalosti?

2.  Aký je dosah (následok) nežiaducej udalosti?

Každý subjekt, ktorý implementuje rizikovú 
segmentáciu svojich aktív, či už ide o plynárenskú, 
ťažobnú, telekomunikačnú, diaľničnú spoločnosť, 
letisko, výrobcu automobilov, atď. si zadefinuje svoju 
vlastnú nežiaducu udalosť poprípade viaceré nežiaduce 
udalosti, pre každý subjekt predstavuje riziko niečo 
iné. V spoločnosti SPPD je ako nežiaduca udalosť 
zadefinovaný výpadok regulačnej stanice, čiže prerušenie 
distribúcie zemného plynu.

Pravdepodobnosť

Pravdepodobnosť výskytu nežiaducej udalosti 
v podmienkach SPPD súvisí zo systémom hodnotenia 
technického stavu (HTS) regulačných staníc. Systém 
HTS spočíva v tom, že každá hodnotená regulačná 

Implementácia rizika (riziková 
segmentácia) do systému riadenia 
údržby regulačných staníc

Tomáš HRUŠKA

Začiatkom roka 2015 pristúpila 
spoločnosť SPPD k implementácii 

rizika do systému riadenia 
preventívnej údržby regulačných 

staníc.

Spoločnosť SPP  distribúcia, a.s., (SPPD) 
v súčasnosti prevádzkuje viac ako 1 700 
regulačných staníc rôznych typov. 

V prevádzke sú prepúšťacie stanice (PS), ktoré 
regulujú tlak zemného plynu z vysokotlakovej 
úrovne (viac ako 0,4 MPa) na nižšiu vysokotlakovú 
úroveň, klasické regulačné stanice (RS), ktoré 
regulujú tlak zemného plynu z vysokotlakovej 
úrovne na stredotlakovú (viac ako 5 kPa zároveň 
menej ako 0,4 MPa) alebo nízkotlakovú úroveň 
(5 kPa a menej), a taktiež takzvané doregulovacie 
stanice (DRS), ktoré regulujú tlak zemného plynu 
zo stredotlakovej na nižšiu stredotlakovú úroveň 
alebo nízkotlakovú na nižšiu nízkotlakovú úro
veň. 
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(TS Eustream)

stanica má priradené problémy (obr. 1), ktoré sa na nej 
udiali za posledných 5 rokov. Spomínané problémy sú 
v skutočnosti všetky poškodenia a poruchy technologickej 
časti a taktiež úniky zemného plynu, ktoré sú odhalené 
počas výkonu preventívnych činností  na regulačných 
staniciach pracovníkmi SPPD. Každý problém má 
priradený takzvaný koeficient závažnosti. Hodnota 
koeficientu závažnosti je bezrozmerný index od 0,1 
po 1,0, pričom platí, že čím vyššia hodnota koeficientu 
závažnosti, tým je problém závažnejší z pohľadu 
technického stavu danej regulačnej stanice a naopak. Je 
nutné pripomenúť, že jednotlivé hodnoty koeficientov 
závažnosti boli k problémom na regulačných staniciach 
priradené pracovníkmi SPPD. Je teda možné, že iní 
prevádzkovatelia regulačných staníc by mali na hodnoty 
koeficientov závažnosti odlišný pohľad. Jednoduchým 
súčtom hodnôt koeficientov závažnosti je následne 
každej hodnotenej regulačnej stanici stanovené takzvané 
HTS skóre. Na základe hodnoty výsledného HTS skóre 

RS ENERGETIKOV 3000
Pvýstup 90.00 kPa
Prietok 2333 m3/h

RS Kolpašská 6000
Pvýstup 84.90 kPa
Prietok 0 m3/h

RS Antolská
Pvýstup 90.00 kPa
Prietok 1959 m3/h

RS Antolská STL2 3000
Pvýstup 400.00 kPa
Prietok 2451 m3/h

DRS Robotnícka 400
Pvýstup 1.557 kPa
Prietok 400 m3/h

DRS Dolná Ružová
Pvýstup 2.100 kPa
Prietok 78 m3/h

Bilancia 4783 m3/h

Bilancia STL2 491 m3/h
Min. tlak STL2 285.4 kPa
v uzle D_N161
Max. rýchlosť 26.90 m/s
v úseku N2805⌃N2803

Bilancia STL1 3814 m3/h
Min. tlak STL2 76.79 kPa
v uzle D_N692
Max. rýchlosť 17.23 m/s
v úseku N1443⌃N2202

Bilancia NTL 478 m3/h
Min. tlak NTL 1.498 kPa
v uzle D_N2494
Max. rýchlosť 9.17 m/s
v úseku N2245⌃N2367

obr. 2 Simulácia výpadku regulačnej stanice v SIMONE

Porucha Vysoký tlak plynu
Porucha Prerušenie dodávky
Porucha Vysoká teplota plynu
Porucha Chybná funkcia
Porucha Nestály, premenlivý tlak plynu
Porucha Výpadok ohrevu
Porucha Nízky tlak plynu
Porucha Nestála, premenlivá teplota plynu
Porucha Nízka teplota plynu
Porucha Prerušenie dodávky elektr. energie
Poškodenie Požiar
Poškodenie Porušená trubkovnica predohrevu
Poškodenie Úbytok hrúbky steny
Poškodenie Narušenie spojenia, línie
Poškodenie Porušenie upevnenia
Poškodenie Narušenie telesa, celku, obalu
Poškodenie Znečistenie
Poškodenie Narušenie izolácie
Únikovosť Únik plynu 

obr. 1 Zoznam možných problémov  
na regulačnej stanici
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je potom regulačnej stanici priradené jedno z troch 
rizikových pásiem (A, B alebo C). Pásmo A reprezentuje 
dobrý technický stav regulačnej stanice, pásmo B 
uspokojivý a pásmo C zlý technický stav regulačnej stani
ce. V konečnom dôsledku platí, že čím lepší je technický 
stav, tým je menšia pravdepodobnosť, že na regulačnej 
stanici dôjde k nežiaducej udalosti – výpadku regulačnej 
stanice a opačne.

Dosah (následok)

V rámci implementácie rizikovej segmentácie 
regulačných staníc je pri stanovení rizika nutné taktiež 
poznať, aký by bol dosah, ak by sa nežiaduca udalosť 
– výpadok regulačnej stanice stala skutočnosťou. 
Vo všeobecnosti možno tvrdiť, že následok výpadku 
regulačnej stanice je závislý od dôležitosti regulačnej 
stanice v distribučnej sieti prevádzkovanej spoločnosťou 
SPPD. To, aká je regulačná stanica v distribučnej sieti 
dôležitá z pohľadu distribúcie zemného plynu koncovým 
odberateľom, je v podmienkach spoločnosti zadefinované 
týmito faktormi:

1.  počet odberateľov ovplyvnených výpadkom 
regulačnej stanice,

2.  charakter odberateľov ovplyvnených výpadkom 
regulačnej stanice,

3.  ročný prietok zemného plynu cez regulačnú 
stanicu.

Každý z týchto troch dopadových faktorov sa rovnako 
ako pravdepodobnostná zložka rizika delí na tri rizikové 
pásma. Na lepšiu ilustráciu slúži nasledujúci príklad 
(dopadový faktor č. 1):

• rizikové pásmo A – menej ako 500 odberateľov,
• rizikové pásmo B – od 501 do 1 000 odberateľov,
• rizikové pásmo C – viac ako 1 000 odberateľov.

Podobným spôsobom sú v prostredí SPPD zadefinované 
rizikové pásma aj v rámci ostatných dopadových faktorov. 
Skombinovaním rizikových pásiem v rámci jednotlivých 
dopadových kritérií vzniká sedem možných kombinácii 
(napr. AAB, pričom z hľadiska dosahu je to to isté ako 
napr. ABA). 

Zdrojom dát týkajúcich sa prvých dvoch dopadových 
faktorov je softvér SIMONE, ktorý slúži na simulovanie 
hydraulických pomerov v distribučnej sieti. V prípade 
každej jednej rizikovo segmentovanej regulačnej stanice 
bol v SIMONE simulovaný jej výpadok – prerušenie 
distribúcie zemného plynu. Na základe uvedeného 
bol potom regulačnej stanici priradený presný počet 
odberateľov a ich charakter (maloodber, strednoodber, 
veľkoodber), ktorí by ostali bez plynu (obr. 2). Zdrojom dát 
týkajúcich sa tretieho dopadového faktora cez regulačné 
stanice je interná databáza ročných prietokov zemného 
plynu cez jednotlivé regulačné stanice v kubických 
metroch.  

Priradenie prvotného rizika

Potom, čo sú rizikovo segmentovanej regulačnej stanici 
priradené rizikové pásma na pravdepodobnostnej stránke 
a  je taktiež známa výsledná kombinácia týkajúca sa 
dopadových faktorov, je možné regulačnej stanici priradiť 
takzvané prvotné riziko, čo reálne znamená zaradenie 
regulačnej stanice do jednej z troch rizikových zón. Tu 
je však potrebné upozorniť na fakt, že prvotné zaradenie 
regulačnej stanice do rizikovej zóny, môže, ale nemusí 
byť finálne. V praxi to znamená, že regulačná stanica sa 
môže v konečnom dôsledku presunúť z jednej rizikovej 
zóny do druhej. Detaily takéhoto posunu sú opísané 
v nasledujúcej časti. Priradenie prvotného rizika sa udeje 
na základe takzvanej rizikovej matice (obr. 3), ktorá je 
kombináciou pravdepodobnostnej stránky a dopadových 
faktorov.

Ako je možné vidieť, v rizikovej matici na obr. 3 sa 
nachádzajú tri farebné oblasti. Sú to spomínané rizikové 
zóny, v rámci ktorých sa v rizikovej matici vyskytuje určitý 
počet rizikových segmentov (1 segment – 1 štvorček). 
V konečnom dôsledku však nie je taký dôležitý segment, 
do ktorého je regulačná stanica zaradená, dôležitejšia 
je farba predmetného segmentu. Do zelenej zóny sú 
prvotne zaradené najmenej rizikové regulačné stanice, 
do oranžovej zóny stredne rizikové a do červenej zóny sú 
logicky zaradené najviac rizikové regulačné stanice. 

Cieľom rizikovej segmentácie 
regulačných staníc v prostredí 
SPPD je ich roztriedenie 
do troch rizikových zón.

AAA AAB
ABA

...

C
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A

Dosah
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obr. 3 Príklad rizikovej matice
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Tomáš Hruška (1981)

Vyštudoval Vysokú 
školu manažmentu 
v Trenčíne. Od roku 2009 je 
zamestnancom spoločnosti 
SPP  distribúcia, a.s., kde 
začínal na pozícii analytik 
sieťových analýz. Od roku 
2014 pracuje ako teamleader 
integrity siete.

Faktory ovplyvňujúce finálne riziko

Finálne priradenie rizika, čiže zaradenie regulačnej 
stanice do jednej z troch rizikových zón je okrem 
pravdepodobnostnej stránky a dopadových faktorov 
ovplyvnené aj ďalšími faktormi technického charakteru, 
respektíve súvisia s vybavenosťou predmetnej regulačnej 
stanice. Tieto faktory sú: 

1.  zokruhovanie regulačnej stanice,
2.  vybavenosť regulačnej stanice záložnými 

regulátormi – monitormi,
3.  vybavenosť regulačnej stanice záložným 

regulačným radom.

Tieto faktory sú pokladané za také, ktoré neovplyvňujú 
striktne pravdepodobnostnú alebo dopadovú stránku 
rizika, ovplyvňujú riziko ako také. Ak je regulačná 
stanica zokruhovaná, v prípade jej výpadku dokážu iné 
regulačné stanice, s ktorými je zokruhovaná nahradiť 
jej funkciu. Z tohto dôvodu je zokruhovaná regulačná 
stanica pokladaná za menej rizikovú ako nezokruhovaná. 
Rovnaké tvrdenie platí aj pre dva ostávajúce faktory. Ak je 
regulačná stanica vybavená záložným regulačným radom, 
ktorý v prípade výpadku prevádzkovej regulačnej rady 
plnohodnotne preberá jej funkciu a/alebo je vybavená 
záložnými regulátormi – monitormi, ktoré v prípade 
zlyhania regulátora tlaku plynu taktiež plnohodnotne 
preberajú jeho funkciu, takáto regulačná stanica je 
pokladaná za menej rizikovú ako tá, ktorá spomínaným 
technickým vybavením nedisponuje. Finálne riziko 
je na základe týchto faktorov ovplyvnené tak, že tieto 
faktory spôsobujú posuny medzi jednotlivými rizikovými 
segmentmi v rizikovej matici po prvotnom priradení 
rizika regulačnej stanici. Za každý faktor, ktorý je 
splnený v pozitívnom zmysle (napr. regulačná stanica 
je zokruhovaná), sa umiestnenie regulačnej stanice 
v rizikovej matici posúva smerom doľava, čiže k najmenej 
rizikovej zóne (zelená zóna). Ak je akýkoľvek faktor 
splnený v negatívnom zmysle (regulačná stanice nie je 
zokruhovaná), umiestnenie regulačnej stanice sa posúva 
opačným smerom, doprava k najviac rizikovej zóne 
(červená zóna). Reálne to teda znamená, že regulačná 
stanica sa môže umiestniť tri rizikové segmenty naľavo 
alebo napravo od svojho prvotného umiestnenia, čo môže 

v konečnom dôsledku znamenať prechod z jednej 
rizikovej zóny do druhej. Maximálne je však možný posun 
regulačnej stanice o jednu rizikovú zónu, nie o dve.

Dôsledky finálnej rizikovej segmentácie

Cieľom rizikovej segmentácie regulačných staníc 
v prostredí SPPD je ich roztriedenie do troch rizikových 
zón. Na regulačných staniciach, ktoré sú zaradené 
do najmenej rizikovej zóny, sú činnosti preventívnej 
údržby a ich frekvencia obmedzené na nutné, to 
znamená legislatívne minimum. Táto minimálna úroveň 
preventívnej údržby je daná vyhláškou 508/2009 Z. z. 
Pokiaľ ide o regulačné stanice zaradené do stredne 
rizikovej zóny, úroveň preventívnej údržby ostáva 
nezmenená. Na regulačných staniciach, ktoré sú zaradené 
do najviac rizikovej zóny sa určité činnosti preventívnej 
údržby vykonávajú častejšie ako v minulosti.

Záver

Regulačné stanice, ktoré prevádzkuje spoločnosť 
SPPD sa odlišujú v mnohých aspektoch. Líšia sa úrovňou 
regulácie tlaku zemného plynu, rokom sprevádzkovania, 
výrobcom, výkonom, technickým vybavením a mnohými 
ďalšími parametrami. Čo je však z hľadiska rozličností 
medzi nimi veľmi dôležité, je fakt, že sa odlišujú aktuálnym 
technickým stavom a ich významom v distribučnej 
sieti z hľadiska dodávky zemného plynu koncovým 
odberateľom. Krok, ktorým spoločnosť SPPD pristúpila 
začiatkom roka 2015 k implementácii rizikového 
prístupu k riadeniu preventívnej údržby na regulačných 
staniciach, sa teda javí ako logický. Tento proces totiž vedie 
k efektívnemu manažmentu firemných aktív z hľadiska 
alokácie financií určených na ich prevádzku, čo by mal 
byť jeden zo základných cieľov podnikateľského subjektu.

Lektor:  Ing. Anton Vrba,  
dlhoročný pracovník SPP  distribúcia, a.s.

Proces implementácie rizika 
vedie k efektívnemu manažmentu 
firemných aktív z hľadiska alokácie 
financií určených na prevádzku 
regulačných staníc.

tomas.hruska@spp-distribucia.sk
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Tento rok počasie oslávencom a ich hosťom žičilo, a tak si 
spoločnú fotografiu mohli urobiť na nádvorí pred Slovenským 
plynárenským múzeom v Bratislave.

Viceprezident SPNZ Martin 
Bartošovič zažal repliku 
plynovej lampy anglického typu 
z viktoriánskej doby, ktorá bola 
v prevádzke v Poprade.

Rozsvietenie repliky historickej 
plynovej lampy pražského typu bolo 
už tradične v réžii Pavla Janočka, 
prezidenta SPNZ.

Účastníkov tohtoročných 
neformálnych osláv Dňa plynárov 
vítal aj „grécky oheň“, ktorý je 
napojený na zemný plyn.

Dôvodov na slávnostný prípitok bolo hneď niekoľko. 
Okrem Dňa plynárov aj úspechy SPNZ, ktorý má v tomto 
triéniu svojho zástupcu na poste predsedu pracovného 
výboru WOC 2 zaoberajúceho sa skladovaním plynu. 
Okrem toho má jedného člena vo výkonnom výbore 
IGU a jedného člena v komisii, ktorá pripravuje revíziu 
poslania a vízie IGU na nasledujúce roky.

Po oficiálnej časti sa k slovu dostali samotní účastníci, 
ktorí využili túto príležitosť na neformálne rozhovory. 
Už tradične je toto podujatie, ktoré pripravuje SPNZ, 
aj pôdou na stretnutia bývalých a súčasných plynárov, 
zástupcov spolupracujúcich firiem a ľudí, ktorým je 
odvetvie plynárenstva a naftového priemyslu blízke.

Tento rok si rodina plynárov na Slo
vensku pripomenula už 159. výročie 
odo dňa, keď sa v Bratislave rozsvietilo 
prvých 209 lámp na svietiplyn. Bratislava 
tak predbehla v spustení verejného 
osvetlenia aj hlavné mesto Uhorska 
Budapešť.

Deň plynárov
19. marec 2015

Text: Ľudmila Buláková
Foto: Daniela Bartošová

SLOVGAS❙apríl 2015ČINNOSŤ SPNZ

35



Posledné zasadanie súčasného výkonného výboru 
IGU, ktoré bolo 25. marca 2015 v Abu Dhabi, sa nieslo 
v znamení blížiacej sa svetovej plynárenskej konferencie 
a svetovej plynárenskej výstavy v Paríži. Prítomní členovia 
odsúhlasili juhokórejského kandidáta na viceprezidenta 
v triéniu 2015 až 2018 Jae Ho Songa. Zástupca 
USA, krajiny, ktorá bude predsedať Medzinárodnej 
plynárenskej únii v nasledujúcom triéniu informoval 
o hlavných cieľoch budúceho predsedníctva. Okrem iného 
majú v pláne v rámci programu Gas Advocacy vytvoriť 
vo Washingtone D.C. diplomatické fórum na výročné 
diskusie pre diplomatov krajín, v ktorých hrá zemný 
plyn rozhodujúcu úlohu v energetickom mixe. Súčasne 
bude ich cieľom posunúť poslanie IGU zo servisnej 
organizácie pre jeho členov na organizáciu, ktorá by sa 
stala celosvetovým advokátom zemného plynu. Pozornosť 
by chceli zamerať aj na novovznikajúce trhy.

Výkonný výbor IGU schválil všetky závery 
a odporúčania pracovnej skupiny „Building for the 
future“, ktorá okrem iného rieši budúcu víziu a misiu 
IGU, financovanie tejto medzinárodnej organizácie, ako 
aj napĺňanie programu Gas Advocacy. 

Na jarnom zasadaní Výkonného výboru IGU odzneli 
aj informácie, ktoré sa týkajú technickoorganizačného 
zabezpečenia svetovej plynárenskej konferencie a výstavy 
v Paríži. Svoje prednášky a prezentácie poslalo 1 520 
záujemcov zo 65 krajín. V tejto tvrdej konkurencii 
prijali iba 479 zo 49 krajín. Plenárna sála, v ktorej bude 
otvárací aj záverečný ceremoniál má kapacitu 4tisíc osôb. 
Pokiaľ ide o výstavu, celkovo je k dispozícii 20tisíc m2, 
z toho 17tisíc m2 bolo v čase konania zasadania už 
predaných. Usporiadatelia predpokladajú, že až 40 % 
účastníkov na tomto svetovom plynárenskom podujatí 
bude z európskych krajín, 20 % z Ázie, 20 % zo Severnej 
Ameriky a 20 % zo zvyšných krajín sveta.

(jk)

Členovia Rady SPNZ na svojom zasadaní 19. marca 
t. r. sa, okrem iného, zaoberali aj prípravou VIII. snemu 
SPNZ, ktorý sa uskutoční 2. októbra 2015 v Grandhoteli 
Bellevue v Hornom Smokovci. Rada SPNZ v tejto súvislosti 
schválila zloženie prípravného výboru, vzala na vedomie 
stav prípravy snemu a uložila predkladať materiály 
súvisiace s realizáciou snemu na rokovanie Rady SPNZ 
alebo Prezídia SPNZ. 

Prítomní členovia rady schválili tiež kooptáciu 
Ing. Ivety Pradličkovej zo spoločnosti POZAGAS, a.s., 

na post členky Revíznej komisie SPNZ, ktorá nahradí 
doterajšiu členku JUDr. Ing. Silviu Angyalovú.

J. Klepáč informoval členov rady aj o diskusii v pra
covnej skupine „Building for the future“, ktorej je členom, 
zameranej najmä na spôsoby podpory využitia zemného 
plynu, účasť IGU na celosvetových projektoch, ako aj 
na získavanie finančných zdrojov na nové aktivity IGU.

Ďalšie zasadnutie Rady SPNZ sa uskutoční 30. 9. 2015 
v Hornom Smokovci. Rokovanie Prezídia bude zvolané 
v priebehu júla 2015.

(pb)

Jarné zasadanie Výkonného výboru IGU

Zasadala Rada sPNZ

“GROWING TOGETHER TOWARDS A FRIENDLY PLANET”

Na konferencii sa bude diskutovať o niektorých najpálčivejších problémoch 
súčasného plynárenstva a ich riešení: 
•  zemný plyn ako základný pilier pre udržateľnú budúcnosť našej planéty,
•  plyn, obnoviteľné zdroje a elektrina,
•  zemný plyn ako rastový faktor nových ekonomík,
•  ľudský kapitál pre budúcnosť plynárenstva.

26. svetová plynárenská konferencia
1. – 5. júna 2015, Paríž
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Z domova

Zo zahraničia

OKTE ponúka 
platformu na 
oznamovanie 
údajov 

o transakciách na veľko
obchodnom trhu 
s energiami vyžadovaných 
na základe európskeho 
nariadenia REMIT. 
Účastník trhu môže 
požiadať o možnosť 
reportovať údaje 
do systému ACER 
s názvom ARIS (Agency’s 
REMIT Information 
System) cez organizátora 
trhu OKTE. Cenník 
za poskytované služby 
by podľa odhadov mohol 
byť známy na prelome 
mesiacov máj/jún 2015. 

Slovenský plynárenský 
priemysel, a. s., vykázal 
za finančný rok 2014 
zisk pred zdanením 
vo výške 483 mil. eur, čo 

v medziročnom porovnaní 
predstavuje nárast o 63 %. 
Zisk po zdanení dosiahol 
289 mil. v eur, teda 
medziročne viac o 21 mil. 
eur. 

NAFTA a.s. ukončila 
rok 2014 so ziskom 
po zdanení vo výške 
89 mil. eur. Ťažba 
plynu dosiahla v roku 
2014 úroveň 90 mil. m3 
a ťažba ropy objem 
9tis. ton. Spoločnosť 
urobila v uplynulom 
roku aj významný krok 
k možnému inovatívnemu 
skladovaniu energií, 
keď sa stala partnerom 
rakúskej spoločnosti RAG 
v projekte uskladňovania 
energie z obnoviteľných 
zdrojov vo forme zmesi 
zemného plynu a vodíka.

Ruský Gazprom platí 

Slovensku a ostatným 
európskym krajinám 
spätne za nedodaný plyn. 

Príprava projektu 
poľskoslovenského 
prepojenia plynárenských 
prepravných sietí 
napreduje. Popri príprave 
štúdie posudzovania 
vplyvov na životné 
prostredie, ktorá 
detailne spresní trasu 
plynovodu, je vo fáze 
vyhodnocovania ponúk 
verejné obstarávanie 
na vypracovanie 
projektovej dokumentácie 
a výkon inžinierskych 
činností.

Podľa nového 
programu využitia 
obnoviteľných 
energetických zdrojov 
v domácnostiach, ktorý 
pripravuje Slovenská 

inovačná a energetická 
agentúra v spolupráci 
s Ministerstvom 
životného prostredia 
SR je návrh na podporu 
malých fotovoltických 
systémov a veterných 
turbín s inštalovaným 
elektrickým výkonom 
do 10 kW, ďalej slnečných 
kolektorov na ohrev 
vody, tepelných čerpadiel 
a kotlov na biomasu. 

Ministerstvo 
hospodárstva SR 
zatiaľ zrejme nevstúpi 
do procesu predaja 
66percentného podielu 
Slovenských elektrární. 
Tento proces dokonca 
nepodporuje. Prioritou 
totiž podľa ministerstva 
nateraz stále zostáva 
dostavba dvoch jadrových 
blokov Atómovej 
elektrárne Mochovce.

Česká 
republika 
v lete preberie 
predsedníctvo 

Vyšehradskej štvorky 
(V4). Podľa premiéra 
Bohuslava Sobotku 
má ambície, aby 
koordinovala postoje 
krajín V4 a zabezpečila 
tak spoločnú pozíciu 
k jednotlivým 
legislatívnym aktom, 
ktoré bude predkladať EK 
v súvislosti s energetickou 
úniou.

Ukrajina podpísala 
novú trojmesačnú dohodu 
s Ruskom, v rámci ktorej 
bude nakupovať ruský 
plyn za 248 USD za tisíc 
kubických metrov. 
Vyplýva to zo stanoviska 
ukrajinského ministerstva 
energetiky. V prvom 
kvartáli Ukrajina 
platila 365 USD za tisíc 
kubických metrov. 
Ukrajina má tak teraz 
nižšiu cenu ako za spätné 

dodávky ruského plynu 
z európskych krajín. 

Ruská plynárenská 
spoločnosť Gazprom 
zverejnila trasu nového 
plynovodu Turecký prúd, 
ktorá sa začne na ruskom 
pobreží v blízkosti mesta 
Anapa, bude pokračovať 
popod Čierne more 
a pevninu dosiahne 
pri obci Kiyikoy. Gazprom 
plánuje dodávať prvý plyn 
prostredníctvom nového 
plynovodu do Turecka 
v decembri 2016. Jeho 
ročná kapacita bude 
63 mld. m3. 

Ruský monopolný 
vývozca plynu Gazprom 
posunul termín 
dokončenia plynovodu 
Sila Sibíri, ktorý má 
prepravovať plyn z nových 
sibírskych polí do Číny, 
o tri roky, na rok 2022.

Čínske štátne média 
oznámili, že v politicky 

nestabilnej oblasti 
Juhočínskeho mora, 
150 kilometrov južne 
od ostrova Chajnan, 
objavila najväčšia čínska 
ropná a plynárenská 
firma China National 
Offshore Oil ložisko 
Lingšuej s kapacitou 
viac ako 100 mld. m3 
zemného plynu. Riaditeľ 
energetickej spoločnosti 
IHS Energy však 
upozornil, že aj keď 
ide o „slušný“ objem, 
z hľadiska dopytu v Číne 
nie je ložisko až také 
významné, pretože pokryje 
len šesť až sedemmesačnú 
spotrebu v krajine.

Gazprom plánuje 
predať podiel vo výške 
10,52 % v nemeckej 
spoločnosti Verbundnetz 
Gas (VNG), ktorá pôsobí 
ako dodávateľ plynu. Toto 
rozhodnutie spoločnosti 
Gazprom je v súlade s jej 
stratégiou, podľa ktorej sa 
sťahuje z Európy.

Nemecká vláda 
schválila v apríli t. r. 
návrh zákona, ktorý 
v najbližších rokoch 
zakazuje ťažbu zemného 
plynu metódou 
hydraulického štiepenia, 
takzvaným frakovaním. 
Komerčná ťažba plynu 
štiepením bridlíc bude 
možná na základe 
mimoriadnych povolení 
od roku 2019, ak 
testovacie vrty potvrdia 
úspešnosť metódy, 
ktorú odmieta veľká časť 
nemeckej verejnosti. 
Návrh zákona musí ešte 
schváliť parlament. 

Do realizovaných 
plniacich staníc 
na stlačený zemný plyn 
(CNG) investovala česká 
spoločnosť Bonett doteraz 
viac ako 150 mil. Kč a sieť 
plánuje ďalej rozširovať. 
Cieľom spoločnosti 
je otvoriť približne 
10 CNG projektov aj 
na Slovensku.
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We see great potential in CNG,  
which we want to develop

 
Trade in CNG, compressed natural gas 

to drive a car in Slovakia has not shown a 
significant progress in Slovakia up to the 
present. At the market such vehicles did not 
attract attention of customers, since we have 
rather few filling stations, and the operators 
in turn did not want to build filling stations 
for the lack of vehicles driving on compressed 
natural gas. Will the SPP solve this problem? 
What economic results the SPP achieved, and 
what the largest supplier of energy expects in 
the near and also distant future?  Chairman 
and CEO of the company Štefan Šabík is 
answering the question.

1.3 million customers in gas  
and electric power trust us

Last year, SPP repeatedly confirmed its 
position of a key gas and electric power 
supplier in the entire Slovakia. Business 
results, innovations that helped the company 
to make its customers portfolio stable, have 
been the topics in the interview with Jiřina 
Repaska, director of marketing and retail trade 
division in SPP.

Energy Consultancy in SPP 

With regard to a continuously increasing 
emphasis on energy effectiveness as well as 
the demand for information encouraging the 
energy saving, SPP has been providing energy 
consultancy as part of the energy supply 
services to its customers for more than 10 
years. During this period, many demanding 
projects, such as energy audits, comprehensive 
analyses of cogeneration use possibilities, 
thermo vision measurements up to the studies 
analyzing the energy effective solutions for 
the heating and control systems in various 
technology facilities have been prepared. 
Consultancy has a positive feedback from the 
customers as many, who followed the experts’ 
advices achieved remarkable savings.

Integrated natural gas market  
– an illusion or reality?

Ľudmila Buláková

The fourth annual of the conference 
focused on natural gas market, as traditionally 
prepared by the Slovak Gas and Oil 
Association in liaison with the Slovak Gas 
Agency, had an international dimension this 
year. Totally 130 participants included the 
representatives from the Czech Republic, 

Hungary, Poland, Austria, Switzerland and 
Great Britain. The discussion covered the 
actual project of energy union, situation on 
gas market in Slovakia and Central European 
region as well as the possibilities of new 
optional routes of natural gas transmission to 
EU countries.

Innovations in energy sector are needed 
along the entire chain: from the production 
through transmission and distribution  
up to consumption

On March 20, 2015 the Prime Ministers and 
Presidents of EU member countries politically 
approved the energy union project, prepared 
by the Slovak ViceChairman of European 
Commission, Maroš Šefčovič. As expected, 
the Brusseles intention to establish a common 
gas purchase or to control the raw materials 
purchase caused the biggest debate that resulted 
in a compromise what means a weakened 
position of the Commission in controlling 
the energy contracts with the third countries. 
Contrary to the draft versions of European 
Commission’s final resolution, the clause on 
European executive has been fully excluded. 
Among other questions, we asked Karol 
Hirman, an energy analyst to evaluate this step.

A generously elaborated European Union 
project enables all countries to find  
their priorities

European Commission published two 
key packages this February. The first one 
is the energy union project prepared by EC 
ViceChairman, Maroš Šefčovič, based on the 
actions in five interconnected spheres.  
The second package includes the documents 
related to the European semester. The 
declaration of the European Commission 
and 27 assessment reports to particular 
member countries (except Greece) and to 
eurozone make part of this package. We 
asked Lívia Vašáková, economic counsellor at 
the European Commission representation in 
Slovakia for the details

Installation of tandem turbosets  
at the Compressor Station CS03 

Rastislav Zeleňák, Peter Tóth

The target of the „Installation of tandem 
turbosets“ (hereinafter “ITT”) Project at the 
Compressor Station Veľké Zlievce (hereinafter 
“CS03”) consisted in designing the technical 
solution to provide an effective, variable, 
reliable and safe transmission of natural 
gas via CS03 with regard to reducing the 

Compressor Station operation impact on 
environment.  
ITT Project started in August 2009, after the 
challenging work of the investor’s team and 
the teams of the contractors and suppliers 
along all Project stages, in particular during 
construction period of just 27 months, the 
company eustream at present operates new 
tandem turbosets.

Measurement conditions impact  
on the metrological accuracy  
at rotation piston gas meters 

Ľubomír Brezina, Róbert Bartko

In addition to the customer’s requirement 
of accurate and troublefree gas measuring, the 
legislation requirements apply. The authors 
analyse the issues related to measuring the 
metrological parameters of rotation piston 
gas meters with focus on interaction of this 
type of the meter with measuring device and 
possible consequences of this interaction. 
Also, they endeavor to point to the missing 
standard definitions that could reduce the risk 
of measuring incorrect results of metrological 
parameters dependent on the way of 
measuring device compilation.

Risk implementation (risk segmentation) 
to the Regulation Stations maintenance 
management 

Tomáš Hruška

The company SPP  distribúcia, a.s., 
(SPPD) currently operates more than 
1 700 Regulation Stations of various types. 
Despite their diversity, all types have been 
operated in the same way. For the purpose 
of distinguishing the manners and frequency 
of preventive maintenance, at the beginning 
of 2015, SPPD started to implement the 
risk into the Regulation Stations preventive 
maintenance management system. This step 
consists of allocating a particular risk rate 
to each Regulation Station, determined by 
the combination of probability of dropout 
(interrupted distribution of natural gas) and 
severity of the associated consequences.

Gas Professionals Day 2015

This year, the family of gas professionals 
in Slovakia commemorated already the 
159th anniversary since the first 209 coalgas 
lamps have been lightedup in Bratislava. By 
this, Bratislava at the time outdid the then 
Hungarian capital Budapest in installing the 
public lighting system.
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Slovenský plynárenský  
a naftový zväz pripravuje 
na jeseň 2015

Jesennú konferenciu SPNZ
1. október 2015
Grandhotel Bellevue Horný Smokovec

VIII. snem SPNZ
2. október 2015
Grandhotel Bellevue Horný Smokovec

Informácie:	 SPA,	Tatiana	Škopková,	programová	manažérka
	 Mlynské	nivy	44/a,	821	09	Bratislava	2
	 Tel.:	+421(0)2	5341	1857,	+421(0)905	591578
	 e-mail:	skopkova@sgoa.sk,	www.spla.sk

Hlavné témy programu:
•	Správa	o	činnosti	za	obdobie	triénia	2012	–	2015
•	Prerokovanie	zmien	a	úprav	Stanov	SPNZ
•	Voľby	orgánov	zväzu	a	členov	revíznej	komisie
•	Hlavné	smery	činnosti	na	obdobie	2012	–	2015

Rada SPNZ vyzýva individuálnych členov a predstaviteľov 
kolektívnych členov na aktívnu účasť na verejnej diskusii 
k témam:
•	Novelizácia	Stanov	SPNZ
•	Námety	na	činnosť	SPNZ	v	nasledujúcom	triéniu.
Dokumenty	sú	zverejnené	na	stránke	www.spnz.sk

Vaše	pripomienky	k	Stanovám	SPNZ	a	námety	na	činnosť	SPNZ	
v	nasledujúcom	triéniu	zasielajte	do	30.	júna	2015:
•	e-mailom	na	adresu:	spnz@sgoa.sk
•	poštou	na	adresu	sekretariátu	SPNZ,	Mgr.	Katarína	Zvadová,	
Mlynské	nivy	44/a,	821	09	Bratislava	2



Integrovaný trh so zemným plynom 
– ilúzia alebo skutočnosť?

4. marec 2014, Bratislava

V prvom popoludňajšom paneli zameranom na obchod so zemným 
plynom, ktorý moderoval Henrich Krejčí z SPP (tretí sprava), dostali 
priestor aj Bernard Painz (tretí zľava) z rakúskeho regulačného 
úradu Econtrol, Zoltán Uzonyi (druhý sprava) z maďarskej 
asociácie obchodníkov s energiami HETI, Ladislav Musil (prvý 
zľava) z Českého plynárenského zväzu, Daniel Borkowski (druhý 
zľava) z poľskej Asociácie obchodníkov s energiami a Jan Winter 
(prvý sprava) za poľský Inštitút energetických štúdií.

V poslednom paneli o kľúčových infraštruktúrnych projektoch, 
ktorý moderoval Ján Klepáč, oboznámil s konceptom energetickej 
únie Juraj Nociar (druhý sprava) z kabinetu podpredsedu EK 
Maroša Šefčoviča. V paneli tiež vystúpil Milan Ľalík (druhý zľava) 
z Eustreamu s informáciami o plynovode Eastring, nový projekt 
PZZP v spoločnosti NAFTA, a.s., predstavil Ladislav Barkoci (prvý 
zľava) a plánované investície do poľskej infraštruktúry priblížil Piotr 
Kuś (v strede) z GAZ SySTEM S.A.

6. 7.

Text: Ľudmila Buláková, Foto: Daniela Bartošová

130 účastníkov zo Slovenska, Česka, Maďarska, Poľska, Rakúska, Švajčiarska a Veľkej 
Británie sa zišlo na 4. ročníku konferencie o trhu s plynom, ktorú už tradične organizuje 
Slovenský plynárenský a naftový zväz v spolupráci so Slovenskou plynárenskou agentúrou. 

1.

Ivan Weiss, zástupca spoločnosti SPP, 
najväčšieho obchodníka s plynom 
na Slovensku s trhovým podielom 
61 percent, poukázal na päť oblastí, ktoré 
dnes hýbu plynárenstvom.

3. Za prevádzkovateľa prepravnej siete 
na Slovensku, spoločnosť Eustream, 
vystúpil Milan Sedláček, ktorý sa venoval 
očakávaným zmenám v sieťových 
poriadkoch.

5.

Predstaviteľ SPNZ Ján Klepáč predostrel 
v úvodnom slove štyri ilúzie, ktoré súvisia 
s európskym trhom s plynom.

2.

Spoločnosť SPP  distribúcia, a.s., 
zastupoval Miroslav Rozkoš, ktorý okrem 
iného informoval o realizovaných krokoch 
distribútora v prospech rozvoja trhu 
a harmonizácie s okolitými krajinami.

4.


